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Tipikus budai vagyok, 
Pesten csak ügyet intézek 

Jánosi Zsuzsanna olimpiai bronzérmes tőrvívó 
8. oldal

Kevés pénzből 
tengődő 
társasházak
16. oldal

Lehetetlen 
parkolni a Várban, 
változás kell
4. oldal

Kiállta
az idő próbáját 
a honvédszobor
24. oldal
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Tisztelt Olvasó! 

Olimpiai év van, nyáron indul a négy évente beköszöntő nagy sportvilágtalálkozó. 

Ma már természetes, hogy a tévén, interneten keresztül a legkülönfélébb sportágak 

meccseit, futamait élő egyenes adásban követhetjük, és a statisztikák valós időben 

ott vannak a szemünk előtt. A sportrajongók akár jegyet is válthatnak és a helyszínen 

szurkolják végig a versenyeket. Ezek az lehetőségek már jó ideje számunkra is ösz-

szezsugorították a világot. De nem volt ez mindig így. A múlt rendszerben az élsport 

nyújtotta azt a nehezen megszerezhető lehetőséget, hogy a világ kitárulhasson az 

ember előtt, hogy túl is nézhessen szűkre szabott határain. 

A régmúlt olimpiákra kijutott magyar versenyzők egyúttal hírvivői is voltak Ma-

gyarországnak: egyenesen a világ előtt mutathattuk meg magunkat. És bizony nem 

akadt túl sok alkalom a szégyenkezésre. Magyarország az olimpiák történetében ed-

dig megszerzett 511 érmével a világ tizedik legtöbb érmet gyűjtött országa. Ebből 

az 511-ből egyet-egyet Jánosi Zsuzsanna tőrvívó, és édesanyja, Ducza Anikó tornász 

hoztak el. Az ő egész életük összefonódik a Budai Várral. E számunkban Zsuzsa me-

sélt gyerekkoráról, a tőrvívással való elköteleződéséről, az anya-lánya kapcsolat fon-

tosságáról.

És mint az a Petőfi  Sándor Gimnáziumban most nyílt olimpiai kiállításon kiderült, 

az I. kerület valóban élen járt az olimpiai érmesek kitermelésében. A magyarok által 

megszerzett 184 aranyéremnek csaknem a harmadát I. kerületi vagy I. kerülethez va-

lamilyen módon kötődő sportolóknak köszönhetjük. 

A Várnegyed e számában természetesen hírt adunk a március 15-i kerületi ünnep-

ségekről, a kerületet sújtó parkolási gondokról, a társasházak költségvetésében elő-

forduló leggyakoribb problémákról, valamint a hajléktalanság jelenségéről. Elláto-

gatunk a Hagyományok Házába, hogy a tojásírás szimbolikájával ismerkedjünk, és 

megfejtjük, miért állta ki az idő próbáját a Dísz téri honvédszobor, és miért került 

a történelem süllyesztőjébe a ‘48-as honvédekkel hadakozó Heinrich Hentzi osztrák 

vezérőrnagy emlékműve. 

Jó olvasást kívánok!

 

Kuthi Áron
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HÍREKÖNKORMÁNYZAT

Ünnepi megemlékezések március idusán
Budapest ma is a szabadság fontos bástyája – hangoztatta március 15-én V. 
Naszályi Márta polgármester, aki szerint ma is ki kell állni a sajtószabadsá-
gért. A városvezető az ünnepi beszédében is a helyi jobboldali többséget bí-
rálta. Böröcz László, a Fidesz budavári elnöke szerint 1848-ban a magyarság 
állt szemben a birodalmi érdekekkel. Mint mondta, a birodalmi refl exek ma 
is jellemzők, mégpedig a kerület vezetésére. 

Miközben Budapest ma is a szabadság egyik legfontosabb bás-

tyája, tudjuk, hogy minden településen megvan a szabadság-

szeretet magja, az öntudatos polgárok, akik nehezen tűrik, ha 

megmondják nekik, hogyan kell élniük az életüket, ha az or-

szágot újra kiváltságos kevesekre és őket kiszolgáló tömegekre 

akarják osztani – hangoztatta a Dísz téri Honvéd-szobornál tar-

tott, március 15-i ünnepi beszédében V. Naszályi Márta polgár-

mester. Hozzátette: ők lehetnek azok, akik modern Petőfi ként, 

Táncsicsként, Jókaiként és Vasváriként elindítják a változást az 

országban. Sürgette, hogy minél többen álljunk ki a sajtó sza-

badságáért, a természet és a környezet védelméért, a modern 

iskolákért és közoktatásért, a normális és mindenki számára elér-

hető egészségügyért és a valódi gyermekvédelemért. V. Naszá-

lyi Márta megjegyezte: az idei költségvetésből a kormánypárti 

képviselők kihúzták a koszorúzásokra szánt pénzt, „nem azért, 

mert ne jutna rá, hiszen 47 milliárdos a költségvetésünk, tehe-

tős önkormányzatnak számítunk”, ezért a megemlékezésre a vi-

rágot és a koszorút a saját pénzéből vette. 

Csárdi Antal, az I. kerület LMP-s országgyűlési képviselője be-

szédében arra emlékeztetett, hogy 1848-ban március idusán telt 

be a pohár, és egy nemzet mondta ki, hogy nem tűrhetünk to-

vább, sorsunkról magunk fogunk dönteni, felemeljük a fejünket 

még akkor is, ha az életünket kockáztatjuk a szabadságunkért. 

A márciusi forradalmárok biztosan nem olyan Magyarországot 

képzeltek el gyermekeiknek, unokáiknak, amely „kiszolgáltat-

ja a nemzet aranyát, természeti kincseinket idegen érdekeknek, 

és ahol leszármazottaik évtizedekre eladósítják az országot az 

orosz cárnak”. 

„Amikor 176 évvel az események után itt állunk Táncsics bör-

tönénél, mindazokról megemlékezünk, akiknek volt hitük és bá-

torságuk kiállni a magyar nemzet szuverenitása mellett” – fo-

galmazott ünnepi beszédében Böröcz László miniszteri biz-

tos, a budavári Fidesz elnöke. Akkor a magyarság állt szemben 

a birodalmi érdekekkel, a magyar nép pedig akkor sem akart 

mást, minthogy saját sorsáról maga dönthessen. Ez a szabadság 

– emelte ki. Kitért rá, hogy az önkény, a hatalommal való visz-

szaélés a fejlődés és a kibontakozás elgáncsolása, a birodalmi 

refl exek ma újra a mindennapok részét jelentik az I. kerületben. 

A kerület vezetése a hatalom elefántcsonttornyába zárkózott, 

nem tiszteli a demokratikusan megválasztott többség akaratát 

– jelentette ki. Úgy folytatta: egy olyan hatalom uralkodik az itt 

élőkön, amely nem szuverén, hanem pártérdekeket és zavaros 

ideológiákat szolgál, amely nem a helyi polgárok érdekeit kép-

viseli, hanem egy hatalmi hálózat, egy megélhetési szerveződés 

akaratát kényszeríti rá az I. kerület büszke, de szuverén polgára-

ira. A módszereik ismerősek, cenzúrázott vélemények, bürokra-

tikus akadályoztatás, korrupt mutyik, megfélemlítés, hazugsá-

gok, erődemonstrációk és károkozás. „Van remény, van akarat és 

lesz eredmény is. Arra kérem Budavár büszke polgárait, mutas-

suk meg a hatalommal visszaélőknek, hogy él magyar, áll Buda 

még” – zárta gondolatait.  S.G.

Megoldást kell találni 
a parkolási gondokra

Helyi civilek azt szeretnék elérni, hogy az 

I. kerületben is jelöljenek ki kizárólagos 

lakossági parkolókat, a Várat pedig ismét 

forgalomtól védett övezetté nyilvánítsák. 

A Bástyakör nemrég hosszabb nyílt le-

velet intézett V. Naszályi Márta polgár-

mesterhez, ebben azt írják: a kerületben 

egyre szűkösebbek a várakozási lehető-

ségek, az autóhasználat pedig sok eset-

ben nem helyettesíthető. Azt javasolták, 

hogy más városrészekhez hasonlóan az I. 

kerületben is jelöljenek ki kizárólagos la-

kossági parkolóhelyeket.

A szervezet szerint az jelenthet hosszú 

távú megoldást, ha a Vár ismét ténylege-

sen védett övezetté válna, ahol – a kerü-

letieket időkorláttal megillető várakozást 

és a szabad áthajtást kivéve – csak az ott 

lakók parkolhatnának. Emellett javasol-

ják, hogy a vári lakosokat is kizárólagos 

lakossági parkolóhelyekkel védjék.

V. Naszályi Márta polgármester ezután 

irodájában fogadta a civil szervezet kép-

viselőit. Mint közösségi oldalán a találko-

zó után írta, ok szempontot és igényt kell 

fi gyelembe venni, ezért mindig hálásan 

fogadják a kerületben működő civil szer-

vezetek, csoportok és a lakosság jelzéseit. 

A Várnegyed megkeresésére Török Ber-

nát, a civil szervezet elnöke elmondta, az 

egyeztetésen a polgármester kiemelten 

támogatta a kizárólagos lakossági parko-

lóhelyek kialakítására irányuló törekvése-

iket a Vár, a Krisztinaváros és a Víziváros 

területén. 

A lokálpatrióta szervezet képviselői 

mindezek után Böröcz László miniszteri 

biztossal, a Fidesz polgármester-jelöltjé-

vel is találkozott, mint tudatták, átbeszél-

ték a kerületi parkolási problémákat, és 

kérték közbenjárását a helyi lakosok ér-

dekeit szolgáló megoldások kialakításá-

ban. Böröcz László támogatásáról bizto-

sította a civil szervezet javaslatait, ami a 

Bástyakör szerint „reménykeltő a jövőbe-

ni képviselő-testületi döntésekre nézve”.

Schmidt A Fidesz a Táncsics-börtönnél emlékezett 

'48-as hagyományőrzők a Lovardánál Fotók: Tóth Tibor
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Célpontban a költségvetési céltartalék

Mintegy 2,9 milliárd forint összegű tartalékot 
képez idei költségvetésében a Budavári Önkor-
mányzat. Ebből 1,9 milliárd forint az úgynevezett 
céltartalék, amely heves vitát robbantott ki a٫kép-
viselő-testület soraiban. Utánanéztünk, mely be-
ruházások szerepelnek továbbra is a költségvetés-
ben, és azokra mekkora összeget szánnak. 

Heves vitát váltott ki az idei budavári 

költségvetés elfogadásakor az úgyneve-

zett céltartalék kérdése. V. Naszályi Márta 

polgármester azzal vádolta a jobboldali 

többséget, hogy a költségvetési módo-

sító javaslatukkal elvonták a forrásokat, 

így nem lesz pénz a gyalogátkelőhelyek 

kiépítésére, útjavításokra, a forgalom-

technikai fejlesztések – a kizárólagos la-

kossági várakozóhelyek – tervezésére. A 

kerület vezetője szerint „a fi deszes for-

ráselvonások miatt” nem újul meg a ta-

báni és az Ördög-árok tanösvény, nem 

lesz több zöldfelület a Horváth-kertben 

vagy a Szirtes úton, nem lesznek új fák a 

Gyors kocsi utcában. 

A jobboldali képviselők szerint viszont 

a polgármester hazugságokat állít és fél-

retájékoztatja a kerületieket. Varga Dáni-

el a költségvetés vitájában azt hangsú-

lyozta, hogy a polgármester által említett 

beruházásokra továbbra is megvan a fe-

dezet. Azok azért kerültek a büdzsében a 

céltartalékok közé, hogy a polgármester 

ne tudja megkerülni a képviselő-testüle-

tet a szerződések megkötése előtt. 

Budavár 2024. évi, elfogadott és kihir-

detett költségvetése szerint az önkor-

mányzat 2,9 milliárd forint összegű tar-

talékot képez. A költségvetési rendelet 

kimondja: a mintegy egymilliárd forint 

összegű általános tartalék felhasználásá-

ról esetenként egymillió forintos összegig 

a költségvetésért felelős bizottság dönt. 

A körülbelül 1,9 milliárdos összegű céltar-

talék részletezését a büdzsé melléklete 

tartalmazza, és négy kategóriába sorolja 

az ide tartozó feladatokat. Az üzemelteté-

si céltartalékon belül a legnagyobb tételt 

– 40 millió forintot – a kátyúzási, útjavítási 

és -karbantartási feladatok jelentik. 

A felhalmozási céltartalékon belül 13 

tétel szerepel. A legnagyobb összeg a la-

kásgazdálkodási feladatokhoz kapcsoló-

dik (több mint 510 millió forint), ezt követi 

a Győző utcai lakásépítési koncepció ter-

vezése (421 millió forint). 150 millió forin-

tot terveznek új gyalogos-átkelőhelyekre, 

illetve a Schulek lépcső alatti tereplépcső 

helyreállítására. Zöldfelületek fejlesztésé-

re 100 millió forintot szánnak. Út- és járda-

felújításokra 80 milliót, a lépcsők felújítá-

sára és fejlesztésére 70 milliót terveznek. 

Negyvenmillió forint szerepel víziváro-

si fejlesztési tartalékként, 35 millió forint 

pedig a Horváth-kert fejlesztésére szol-

gál. A Reformáció emlékkút átalakítására 

20 millió forintot, a közvilágítás fejleszté-

sének tervezésére pedig 10 millió forintot 

terveznek a céltartalékon belül. 

Itt találhatók az egyenként 1,25 millió 

forintos képviselői keretek, valamint a 2,5 

millió forintos polgármesteri keret. 

Az egyéb céltartalékok között szerepel 

65,5 millió forinttal a Környezetvédelmi 

Alap – itt találhatók meg egyebek mellett 

a tanösvény-felújítások –, 19,1 millióval az 

egészségügyi szűrőprogramok, 35 millió-

val pedig a török kiűzésekor megsemmi-

sült budavári nagy zsinagóga maradvá-

nyai feltárására vonatkozó projekt. 

A céltartalékban szereplő adott össze-

gek – vagy azok egy részének – felhasz-

nálását a képviselők indítványozhatják, 

a pénz felhasználásáról pedig a képvise-

lő-testület hozhat döntést.  -vn

V. Naszályi Márta Fotó: Tóth Tibor
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HÍREK HÍREK

A Budavári Önkormányzat 2022. december 20-án írta ki az I. ke-

rületi közterület-felügyelet és a Budavári Kapu Kft. közös telep-

helyéül szolgáló Országház utca 9. épületére szóló, „biztonság-

technikai és beléptetőrendszer kialakítása” és „biztonsági rend-

szer támogatása” megjelölésű, hároméves szerződéssel járó 

beszerzési eljárást, amelyet az Offi  cium nyert meg, és amelynek 

teljesítési határideje 2023. március 17-e volt.

Az Offi  ciumot bruttó 6 126 480 forint illette meg a megadott 

eszközök szállításáért és beüzemeléséért; a biztonsági rend-

szer támogatásért pedig bruttó 342 900 forint összegű „havi díj 

számlázására jogosult minden teljesített hónapot követően”.

A szerződés első mellékletében található tételes árazott költ-

ségvetés alapján összegyűjtöttük a javasolt termékekre jelenleg 

elérhető legolcsóbb árajánlatokat (a piacról időközben kifutott 

műszaki cikkek esetében a legutolsó ismert árat tüntettük fel; 

illetve a szerelési anyagok árainak nem tudtunk pontosan utá-

najárni, mert e termékek típusát, mennyiségét nem részletezte 

a szerződés, csak egy nagyvonalú, 170 ezer forintos nettó egy-

ségárat kapcsoltak hozzá).

Az adatokból világosan látszik, hogy az Offi  cium ajánlatai még 

a jelenlegi árakkal összehasonlítva is mindössze a merevlemezek 

terén említhetők egy lapon az aktuális piaci összegekkel, min-

den más esetben messze meghaladják azokat. Ha összehason-

lítjuk a bruttó összértékeket – mindkét esetben hozzászámolva 

a szerelési anyagokra megadott 170 ezer forintot is –, akkor azt 

látjuk, hogy a polgármester által elfogadott, közel 4 millió forint-

ra rúgó eszközbeszerzés mai piaci viszonyok között kicsivel keve-

sebb, mint 2 millió forintért kivitelezhető lenne.

Természetesen fi gyelembe kell venni az IT-eszközök gyors pia-

ci avulását, így a mostani, általunk fellelt piaci árak az azóta eltelt 

egy év alatti árcsökkenést is tartalmazzák, ám még így is szem-

betűnő a különbség, amelynek nagyságrendje nem változott. 

Ami a karbantartási költségeket illeti, azzal kapcsolatban az In-

dex az ügy kipattanásakor megszólaltatott egy biztonságtech-

nikai szakértőt, aki szerint a havi karbantartás mindenképpen 

túlzó, mert ezeket a rendszereket félévente indokolt ellenőrizni. 

V. Naszályi Márta az ATV Start című műsorában így fogalma-

zott: „Az I. kerületben választási kampány van, és a Fidesz min-

den módon próbálja ezt felhabosítani, és a tétet emelni.” Hozzá-

tette: „A Fidesznek négy és fél évi munka után sikerült egy olyan 

szerződést találni, ami szerintük túl van árazva.” Szerinte az ügy 

csak azért került elő, hogy elterelje a fi gyelmet arról, hogy a Má-

rai Sándor Közhasznú Kulturális Közalapítvány nem tud elszá-

molni a karácsonyi vásár megrendezésének költségeivel, bevé-

teleivel. Kijelentette, hogy semmi takargatnivalója nincs az Offi  -

cium-szerződéssel kapcsolatban.

Az üggyel kapcsolatos kérdéseinkkel megkerestük az Offi  ciu-

mot, ám lapzártánkig nem kaptunk választ a levelünkre. Amint 

érkezik reakció a cégtől, közölni fogjuk az álláspontjukat.

Tari

  Mennyiség Bruttó összérték Fellelhető legolcsóbb
Megnevezés  (db) (HUF) bruttó piaci ajánlat (HUF)

Beléptetőrendszer

Munkaidő-nyilvántartó rendszer 1 1 003 300 703 579

Munkaállomás a kezelőrendszer számára 1 952 000 458 090

Munkaállomáshoz szükséges periféria 1 34 290 19 200

Munkaállomáshoz szükséges kijelző 1 95 250 71 990

CCTV

IP-kamera  6 1 767 840 834 550

Switch POE-támogatással   1 163 830 82 939

Merevlemez   4 109 220 91 640

IP-kamerarögzítő  1 336 550 190 000

Biztonsági rendszer havi támogatás 36 (hónap) 9 720 000 5 669 280

Offi cium-ügy: beszédes számok
Ahogy arról előző számunkban írtunk, az I. kerületi Fidesz büntetőfeljelen-
tést tett V. Naszályi Márta ellen az Offi cium Irodafejlesztő Zrt.-vel kötött, 
szerintük jelentősen korrupciógyanús szerződés miatt. A párt szerint a pol-
gármester 17 millió forintot fi zetett ki egy 8 millió forintos munkáért. Ahhoz, 
hogy lássuk, valami nem stimmel a számokkal, elég, ha a szerződésben sze-
replő eszközbeszerzésekre vetünk egy tüzetesebb pillantást.

A 2024-es költségvetésről döntő februári, feszült hangulatú képviselő-testületi ülé-

sen szóba került a vízivárosi zöldfejlesztések ügye, amelyek Molnárka Gábor mo-

mentumos képviselő kezdeményezésére kerültek a büdzsébe. A politikus kifogásol-

ta, hogy a jobboldali többség a városrész zöldfejlesztését szolgáló, 40 millió forintos 

stratégiai tartalékba csoportosította a projekteket. Riválisa, a fi deszes színekben in-

duló Varga Dániel ötletszerűnek minősítette a meglévő javaslatokat, helyette átfo-

góbb zöldstratégiát tervez a városrész számára.

Molnárka Gábor javaslatainak gerincét a Batthyány utca területére kihelyezendő 

virágládák, virágoszlopok, illetve dézsás fák alkották. „Én lennék a legboldogabb, ha 

talajszintben ültethetnénk fákat, de a járda alatt futó közművek ezt nem engedik” 

– fogalmazott lapunknak a Momentum politikusa, aki rámutatott, hogy ilyen körül-

mények közé tilos is ültetni. A képviselő aggódik, hogy a tartalékba helyezett fejlesz-

tések idén nem valósulnak meg, pedig az állandóra tervezett, fagytűrő dézsás fák és 

a virágládák kihelyezését szerinte „nincs értelme halogatni”.

Varga Dániel ezzel szemben úgy látja, fi gyelembe kell venni a helyiek igényeit: „So-

kak szerint az új zöldítések előtt a meglévő zöldfelületeinket, például az Európa-lige-

tet kell rendbe tenni.” A képviselő „ad hoc kapkodás” helyett alapos tervezéssel dol-

gozná ki a városrész összefüggő zöldfolyosóiról szóló, egységes és fenntarthatóságra 

törekvő koncepcióját.

„Lehetséges fejlesztési irány az árnyékot adó zöldfalak telepítése. Az ezeket alko-

tó futónövények ültethetők talajkapcsolattal, öntözésük és esetleges pótlásuk pedig 

töredékébe kerül a dézsás fák költségeinek” – mondta Varga Dániel, aki szerint ha az 

eddigi városházi gyakorlatot vesszük fi gyelembe, akkor a Molnárka Gábor által java-

solt fejlesztések ugyanúgy nem valósultak volna meg, mint a szintén általa kezdemé-

nyezett, a testület által megszavazott biciklitárolók. „Évek elmaradt munkáját nem 

lehet három hónap alatt pótolni” – fűzte hozzá a képviselő.  TT

Új lakója van 
a Sándor-palotának

Ünnepélyes keretek között március 10-

én beiktatták hazánk új köztársasági el-

nökét, Sulyok Tamást. Ő immáron a ha-

todik köztársasági elnök, aki beköltözik 

a világörökség részének számító Sán-

dor-palotába, amely 2003 óta a minden-

kori magyar államfő székhelye és rezi-

denciája. 

Az eredeti Sándor-palota a 19. század 

elején épült, itt született az „ördöglovas”, 

Sándor Móric, az épületet ő adta el 1831-

ben a Pallavicini családnak. Gróf Andrássy 

Gyula miniszterelnök vetette fel, hogy a 

palota a mindenkori magyar miniszterel-

nök rezidenciája legyen, kormányfőként 

ő volt az első lakója. Az épület Budapest 

ostromakor szinte teljesen megsemmi-

sült és kifosztották, később, a szocializ-

mus idején csak állagmegóvási munká-

kat végeztek el rajta, illetve múzeumi rak-

tárként használták. Felújításáról az első 

Orbán-kormány hozott határozatot. Az 

Országgyűlés 2002-ben fogadta el azt a 

törvényt, amely alapján az épület azóta 

is a mindenkori magyar köztársasági el-

nök lakóhelyéül és hivatala elhelyezésére 

szolgál. Első lakója Mádl Ferenc volt, aki 

2003-ban költözött a palotába.

Víziváros: díszítés vagy zöldítés?

DÉZSÁT CSAK MÓDJÁVAL

A dézsás fák és a zöldfalak előnyeiről és hátrányairól megkérdeztük a 

Főkert szakembereit. A fővárosi zöldfelületeket ápoló cég nem gondoz 

zöldfalakat, így ezekről nem tudtak érdemben nyilatkozni, ám a dézsás 

fák kapcsán kiemelték, hogy ilyen módon csak minimális számú növényt 

telepítettek Budapest területén. „Időszakos jelleggel helyezünk ki indo-

kolt esetekben planténeres fát, de ezek jellemzően valamilyen program-

hoz, eseményhez kapcsolódnak” – állt a hozzánk eljuttatott válaszban. 

A Főkert szerint a dézsás fák fenntartási költségei magasak, szinte folya-

matos öntözést igényelnek, de a városi környezetet így is nehezen bírják, 

könnyen kiszáradnak. A közvetlen környezetre gyakorolt pozitív hatásuk 

miatt azonban bizonyos esetekben indokolt lehet az alkalmazásuk.

Látogasson el a megújult 
Borsos Miklós Emléklakásba! 

Nyitvatartás: 
szerda: 10–18 óráig 

szombat: 10–14 óráig

Előzetes bejelentkezéssel kérhet időpontot 
a nyitvatartási időn kívül is: 

06-70/379-8680
 borsosmiklosemlekhaz@maraikult.hu 

1014 Budapest, Úri utca 6. 



8        VÁRNEGYED XXIX. ÉVFOLYAM, 3. SZÁM        9

ITT LAKUNK

– Családjában mindenki élsportoló, szülei, nevelőapja, fér-

je, apósa…

– Igen, így együtt összesen 17 olimpiai szereplése van a csa-

ládnak. Van arany, bronz, és olimpiai helyezésekkel is rendel-

kezünk. De az Európa- és világbajnoki érmek száma ennél biz-

tosan több. Édesanyám az 1964-es tokiói olimpián szerezte 

bronz érmét, én akkor egy éves voltam.

– Akkor hogy lehetett összeegyeztetni a szülést, a gyerek-

nevelést, a felkészülést?

– Úgy, hogy három hónapos voltam, amikor édesanyám visz-

szament az edzőterembe… a nagymamám vigyázott rám. Elő-

ször az Úri utcában laktunk, nagypapám szolgálati lakásában. 

Ebben a másfél szobában laktak a nagyszüleim, szüleim és a 

nagybátyám. Innen költöztünk át a Tárnok utcába, majd a Dísz 

térre és megint vissza a Tárnok utcába, de ide immár a nevelő-

papámmal, egy másik, nagyobb lakásba.

– Nagymamájáról milyen emlékeket őriz?

– Nagymamám a világ csodája volt, csak szuperlatívuszok-

ban tudok róla beszélni. Ő biztosította édesanyámnak, hogy 

sportolhasson, és ami itt érdekes, hogy az én sportpályafutáso-

mat meg édesanyám segítette ugyanígy, hogy nagyon sokszor 

ő vigyázott a kisfi amra, Dánielre. Napközben ő ügyelt rá, míg 

minket férjemmel lekötöttek az edzések, utazások, versenyek. 

Merthogy három hónappal szülés után én is visszatértem az 

edzőterembe… Ismételte magát a történelem. Édesanyámnak 

nagyon sokat köszönhetek, aki végig támaszom volt a sport-

karrierem miatt. Sajnos nevelőpapám halála előtt három év-

vel elköltöztek a Várból egy teraszos budai lakásba. De ott nem 

érezte jól magát, mert egész élete a Várhoz kötötte. Ha lehet-

ne az élettől egy kívánságom, édesanyámat még vissza szeret-

ném költöztetni a Várba.

– Mikor fedezték fel sporttehetségét?

– Tizenkét éves koromtól vívok, de tornász anyukám mel-

lett már előtte is sokmindent kipróbáltam, mert szerette volna, 

ha vele vagyok, míg ő edz. Tornásztam, teniszeztem, sőt még 

Berczik Sára művészitorna óráira is jártam. De a Vasasban ki-

derült, hogy tornász az nem leszek, bár az alapvető mozgásin-

telligenciát magamra szedtem. Egyszer bejött a tornaterembe 

anyu tanítványának a férje, aki vívóedző volt, és kiszúrta magá-

nak ezt a hosszú kezű-lábú csetlő-botló lányt.  A Puskin utcá-

ban, a BSE-ben (Budapest Sport Egyesület) kezdtem, de hamar 

a Honvédba igazoltam. Megmagyarázhatatlan, hogy miért fo-

gott meg a vívás.

– Nem hátráltatta a tanulást a sport, a versenyek?

– A Budavári Általános Iskolába jártam, aztán a Petőfi  Sándor 

Gimnáziumba, ott, ahol most az olimpiai kiállítás is van; ide egy 

japán babát Anikó is kölcsönzött, ez ott ki van állítva mint em-

lék a tokiói olimpiáról. A sportolás mellett is simán elvégeztem 

a gimit, nem mondom, hogy ötösökkel, mert minden hétvégén 

versenyen voltam, de mivel sportosztályba jártam, a tanárok ezt 

megértették. Az utánpótlás-válogatottat már gimi alatt utolér-

tem, és a felnőtt válogatott kapuját döngettem már akkoriban.

– Kik voltak a hetvenes évek befutott vívó sztárjai, hogy 

lehetett belépni a nagyok világába?

– Maros Magda, Tordasi Ildikó, Bóbis Ildikó…  nagy élmény 

volt velük utazni külföldi versenyekre. Viszonylag könnyedén 

vertem a világbajnokokat, mentem előre, mint a gőzmozdony. 

Voltam vagy tizenhét éves. De Maros Magdi odajött hozzám: 

„Kisanyám, tudod, mikor leszel jó vívó? Majd ha tudod is, hogy 

kit vertél meg.” Mert ha tudod, hogy kivel vívsz, akkor el kell 

bírnod azt a terhet. Az egész pályafutásomat végigkísérte ez a 

mondat, mert nagyon nagy igazság van benne.

– Bármilyen sportágról beszélünk, az élsportolók pár do-

logban azonosak: nagy akaraterő, lemondás, önfegyelem. 

Ez az Ön esetében családi vonás?

– Az élsportoló egy egészen más élet... Hogy kik voltak a gi-

mis osztálytársak? Csak egy-kettő van meg. Annyira a sportra 

koncentráltam, hogy kimaradtak a tinédzserévek... Ez lemon-

dás, de aki komolyan gondolja, az nem így tartja. Ez egy élet-

forma. A családban mindenki így gondolkodott, ezért sohasem 

volt kérdés, hogy mész-e edzésre. Ha akartál valamit magadtól, 

azt nem lehetett félvállról venni.

– Egyéni és csapatgyőzelmei is vannak, melyik győzelem 

jelent nagyobb örömet?

– Négy olimpián vettem volna részt, ha nem bojkottáljuk Los 

Angelest, Szöulban pedig negyedik helyezett lettem egyéni-

ben. Ezek nagyon fájnak. 1987-ben és 88-ban is világranglistát 

nyertem, ami azt jelenti, hogy az adott évben az összes világ-

kupa-versenyen az első három helyezettben benne voltam. Ez 

sportszakmai szempontból sokkal nagyobb teljesítmény, mint 

egyetlen versenyt megnyerni. A dobogón állni számomra azt 

jelentette, hogy hú de jó, hogy meglett a sok befektetett mun-

kának az eredménye.

– Az élsportolók visszavonulás után rendszerint edzős-

ködnek, de nem így történt az Ön esetében…

– Férjemmel, Németh Zsolttal együtt elvégeztem a Testne-

velési Főiskola szakedzői szakát, mindketten vívó edzők is va-

gyunk. De soha nem edzősködtem, mert jött egy lehetőség a 

Magyar Vívó Szövetségnél, ahol először szakfelügyelő, sport-

igazgató, majd utánpótlás-igazgató, a Héraklész-program ve-

zetője voltam. Jólesett, hogy az Olimpiai Bizottság úgy kö-

szöntött a 60 éves születésnapomra készített írásában, hogy a 

sport ért nemcsak a páston, hanem az irodában is tettem.

Pestre csak ügyet 
intézni megyek át
Édesanyját, a tornász olimpiai bronz-
érmes Ducza Anikót minden edzé-
sére követte a gyermek Jánosi Zsu-
zsanna, így történt, hogy a Vasasnál 
későbbi edzője felfi gyelt villámgyors, 
rugalmas mozdulataira és robbané-
konyságára. Az 1988-as szöuli olimpi-
ai bronzérmes, világ- és Európa-baj-
nok tőrvívó sorsa nem is alakulhatott 
másként, hiszen családjában min-
denki sportoló. Élete ugyanakkor 
mindig is elválaszthatatlan volt a٫Bu-
dai Vártól, itt nőtt fel, mai minden-
napjai is ide kötik.

SPORTCSALÁD
Jánosi Zsuzsanna és családja 17 olimpiai szereplést tud 

magáénak.

•  Zsuzsanna édesanyja Ducza Anikó olimpiai (1964, To-

kió) és világbajnoki bronzérmes tornász, a müncheni 

olimpián bronzérmes magyar női válogatott edzője

•  Édesapja Jánosi Ferenc olimpiai 6. helyezett (1964, 

Tokió), Európa-bajnoki ezüstérmes röplabdázó

•  Nevelőapja Lantos László olimpikon (1960, Róma) 

gyorsúszó, sportújságíró

•  Féltestvére Lantos Gabriella tőrvívó, az atlantai olim-

piai negyedik helyezett csapat tagja

•  Férje Németh Zsolt, a barcelonai olimpiai negyedik 

helyezett férfi tőrcsapat tagja

•  Apósa Németh Ferenc kétszeres olimpiai bajnok 

öttusázó

JÁNOSI ZSUZSANNA
olimpiai bronzérmes, világ- és Európa-bajnok tőrvívó

• 1983 bécsi világbajnokság, tőr csapat: bronz

• 1985 barcelonai világbajnokság, tőr csapat: ezüst

• 1987 lausanne-i világbajnokság, tőr csapat: arany

• 1988 szöuli olimpia, tőr csapat: bronz

• 1988 szöuli olimpia, tőr egyéni: negyedik hely

• 1994 athéni világbajnokság: bronz

•  Visszavonulása után a Magyar Vívószövetség utánpót-

lás- és sportigazgatójaként dolgozott.

Fotók a család engedélyével



10        VÁRNEGYED XXIX. ÉVFOLYAM, 3. SZÁM        11

– Van kedvenc helye az I. kerületben?

– Én ízig-vérig budai vagyok, Pestre csak ügyet intézni me-

gyek. Persze ez nagyon arisztokratikusan hangzik, de ez az 

igazság. Most Sasadon lakom, de minden ideköt a Várhoz, ahol 

kis boltot üzemeltetünk. Gyerekkoromban a sétány volt a ked-

vencem, persze akkor még teljesen máshogy nézett ki minden. 

Ma sokkal több a turista, össze se lehet hasonlítani. Megértem 

az aggodalmakat, hogy túl sok látogató jön, de ők azért jönnek 

fel a Várba, mert csodálatos. Számomra most kicsit furcsa, hogy 

a Dísz téren két nagy épület is lesz, mert eddig egész életem-

ben máshogy nézett ki a tér, és ehhez szoktam hozzá. De sze-

rintem csodálatos lesz a Vár.

Kuthi Áron

ITT LAKUNKITT LAKUNK

Az I. kerület és a kerületi iskolák sportéletét bemutató kiállítás nyílt 

a Petőfi  Sándor Gimnáziumban. A Petőfi -napok keretében, márci-

us 7-én rendezett ünnepélyes kiállításmegnyitón Schmitt Pál volt 

köztársasági elnök, a Nemzet Sportolója, kétszeres olimpiai baj-

nok párbajtőrvívó, a gimnázium egykori diákja arról beszélt, hogy 

65 éve érettségizett itt – az iskola akkor Werbőczi nevét viselte, 

és legnagyobb sajnálatára még nem koedukált intézmény volt. 

Kiemelte, hogy rengeteg jó sportoló tanult a gimnázium padja-

iban, és máig hálás egykori tanáraik szigoráért. Schmitt Pál em-

lékeztetett arra a spanyol mondásra, miszerint „a sport arra szol-

gál, hogy felkészítse a testet a lélek virtusainak megvalósítására”. 

Hozzátette: a kiállítás célja, hogy felidézze a régi nagyok emlé-

két. Kitért arra, hogy ma a gyerekek 60 százaléka egyáltalán nem 

sportol, kevés az igazolt versenyző, ezért a kormány elhatározta, 

hogy bevezeti a mindennapi testnevelést. Az is cél, hogy minden 

magyar gyerek megtanuljon úszni, 14 éves korára mindegyikük le 

tudjon úszni legalább kétszáz métert. 

Böröcz László, miniszteri biztos, a kiállítás fővédnöke beszédé-

ben fontosnak nevezte a hagyományok ápolását, azt, hogy meg-

emlékezünk a hősökről, akik a sport számtalan területén öregbí-

tették a magyar nemzet hírnevét. 

Török Csaba, a Petőfi  Sándor Gimnázium igazgatója Benedek 

Tibort idézte: „a mi győzelmünk a közönség szeretetének köszön-

hető, hiszen ők emeltek minket ennyire magasra”. Mint mondta, 

a kiállítás azon kiváló emberek és sportolók előtt tiszteleg, akik 

elkötelezetten szolgálják és szolgálták az olimpiai eszmét, sport-

sze retetükkel példát mutatnak az ifj úságnak, és az I. kerület-

hez kötődnek, ahonnan identitásuk ered. A Várkerület sportéle-

te gazdag és hosszú történelemre tekint vissza, amely a közös-

ség erejében és összetartozásában is megnyilvánul. A kiállításon 

visszatekintünk azokra a pillanatokra, amelyek meghatározták 

kerületünk sportéletét, és ünnepeljük azokat az egyéni és csa-

patsikereket, amelyek örömet és büszkeséget hoztak hazánknak 

– jelentette ki. 

Fehér Ferenc, volt válogatott kosárlabdázó, sportújságíró, a 

Czakó utcai sportközpont korábbi igazgatója, a kiállítás megál-

modója beszédében azt emelte ki, hogy az újkori olimpiák törté-

nete során 184 aranyérmet nyertek a magyar olimpikonok, ebből 

58-at az I. kerületben élők, a városrészhez kötődő sportolók. Erre 

emlékeztet a Czakó utcai sportközpontban 2013-ban felavatott 

márvány emléktábla is, amelyen ezen olimpikonok nevei szere-

pelnek. Hozzátette: a kiállítási tablókon látható egyebek mellett 

a Budapesti „Budai” Tornaegylet (BBTE) sportszékháza, amelyet 

később leromboltak, valamint több, a vérmezei sportéletet be-

mutató kép. A kiállítás nemcsak az olimpikonokról szól, a kerü-

letben lévő neves iskolákhoz kötődő sportsikereket is bemutat-

ják, hogy a neves elődökről képet kapjanak a fi atalok – emelte ki. 

S.G.

Az újkori olimpiákon eddig szerzett 
184 magyar aranyérem csaknem 
harmada az I. kerülethez kötődő 
sportolók érdeme – őket, valamint 
a٫kerületi, neves iskolák sportsikereit 
bemutató kiállítás nyílt a Petőfi  
Sándor Gimnáziumban. 

Olimpikonok 
bölcsője 
a Várnegyed 

A megnyitón Schmitt Pál mondott köszöntőt

A kiállítás minden páros héten délután fél 3 és 4 óra között látogatható a Petőfi  Sándor Gimnáziumban Fotók: Lakatos Mária és Tóth Tibor 

DUCZA ANIKÓ
olimpiai és világbajnoki bronzérmes tornász, edző

• 1962 prágai világbajnokság, gerenda: bronzérem

• 1964 tokiói olimpia, talajtorna: bronzérem

• 1965 Budapesti Universiade, összetett: arany

• 1965 Budapesti Universiade, csapat: arany

•  1969-1976 között edző, 1972-ben a müncheni nyári 

olimpiai játékokon a női tornász válogatott bronzér-

met hoz haza. Testnevelő tanárként dolgozott a Buda-

vári Általános Iskolában.

Kitüntetései:

•  A Magyar Népköztársasági Sportérdemérem arany 

fokozata (1964)

• Az év magyar tornásznője (1965, 1966)

• Kiváló sportoló

• A magyar tornasport halhatatlanja (2013)

• A Magyar Érdemrend lovagkeresztje (2017)

Fotó: Várnegyed

Ducza Anikó a Budavárért Emlékérem átadó ünnepségén 2023 nyarán Fazekas Csillával, 

a Népjóléti, Oktatási, Kulturális és Sport Bizottság elnökével  

Fotó: Kaiser Ottó
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TALÁLKOZZON VELÜNK!
A Budapest I. kerület Budavári Önkormányzat 
képviselőinek fogadóórái

VÁRADINÉ NASZÁLYI MÁRTA

Párbeszéd

06-1/458-3013

polgarmester@budavar.hu

Hétfőnként 16:30-17:30 között 

online (facebook.com/VNaszalyiMarta)

VÁ

H

online

CSOBÁNCZY GÁBOR (6. EVK)

Demokratikus Koalíció

alpolgarmester@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett helyszínen 

és időpontban

REMENYIK ILDIKÓ (8. EVK)

MSZP

06-20/535-1400

remenyik.ildiko@budavar.hu

Időpont: telefonos egyeztetés alapján

1016 Budapest, Krisztina krt. 73.

MOLNÁRKA GÁBOR (4. EVK)

Momentum

06-20/339-7660

molnarka.gabor@momentum.hu

Minden hónap első péntek, 17h

1015 Budapest, Hattyú utca 7.

CSOB

De

alpol

REMFAZEKAS CSILLA (5. EVK)

Fidesz-KDNP

06-20/559-6407

fazekas.csilla@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett helyszínen 

és időpontban

DR. SÁNDOR PÉTERNÉ (1. EVK)

Fidesz-KDNP

06-20/339-6306

PeterneSandor@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett helyszínen 

és időpontban

DR. PATTHY SZABOLCS

Fidesz-KDNP

06-30/456-7967

patthy.szabolcs@budavar.hu

Egyéni bejelentkezés alapján

FAZ

GULYÁS GERGELY KRISTÓF

Fidesz-KDNP

06-20/620-7295

gulyas.gergely@budavar.hu

Minden hónap első hétfőjén 

17-18.00 között, 

előzetes bejelentkezés alapján

1011 Budapest, Fő utca 28. 

TIMÁR GYULA

Fidesz-KDNP

06-20/353-7100

timar.gyula@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett időpontban

1011 Budapest, Fő utca 28.

MARSCHALL MÁTÉ (2. EVK)

Fidesz-KDNP

06-20/354-1046

marschall.mate@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett időpontban

1011 Budapest, Fő utca 28.

ZSITNYÁK JÁNOS

Független

06-20/620-7285

zsitnyak.janos@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett időpontban

1015 Budapest, Franklin utca 2.

KOVÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY 

(9. EVK) LMP

06-30/372-0373

kovacslaszlo@budavar.hu

Előzetes bejelentkezés alapján 

minden hónap első szerdáján 17.00 órától 

1013 Budapest, Döbrentei utca 19.

TÖLCSÉR BORBÁLA (7. EVK)

Momentum

tolcser.borbala@budavar.hu

Minden páros kedden 18:00 órától 

Helyszín: megbeszélés szerint

Előzetes bejelentkezés szükséges

DR. KUN JÁNOS (10. EVK)

Párbeszéd

06-20/569-5161

kun.janos@parbeszed.net

Előzetesen egyeztetett időpontban

Mandulás cukrászda (Zsolt utca 4.) 

vagy Füge kávézó (Szirtes út 19.)

VARGA DÁNIEL (3. EVK)

Független

06-20/339-7655

varga.daniel@budavar.hu

Előzetesen egyeztetett időpontban

1015 Budapest, Franklin utca 2.

facebook.com/vargadanielbuda

GULY KOVÁ

DR.

kun

MAR

MOLN DR.

DR. SÁ

TÖLC

tolcs

VA

varg

Z



14        VÁRNEGYED XXIX. ÉVFOLYAM, 3. SZÁM        15

FÓKUSZ FÓKUSZ

A 2019 óta romló köztisztasági helyzet foglalkoztatja leginkább 

a budavári polgárokat – derült ki a Fidesz által az I. kerületben 

korábban lefolytatott konzultáció eredményeiből. A válasz-

adók a Batthyány teret tartják hajléktalanság szempontjából a 

legproblémásabbnak.  

BE KELL VONNI A CIVIL SZERVEZETEKET

Mint azt korábban Böröcz László, miniszteri biztos, kerületi Fi-

desz-elnök elmondta, szerencsétlen emberi sorsokról van szó, 

ezért humánus megoldásra van szükség, ehhez be kell vonni a 

civil szervezeteket is. Ugyanakkor rendre is van szükség a köz-

területeken, ebben mindenképpen lépni kell. Mint tudatta, a 

legfontosabb a közterületek világítását megoldani és a térfi -

gyelő kamerarendszert fejleszteni. Jelenleg több mint harminc 

kamera üzemel a kerületben. – „A baloldal kampányígéretei-

ből e téren sem lett semmi. A jobboldali többség viszont kézbe 

vette az ügyet, a közbeszerzéseket kiírtuk, tavasszal csaknem 

húsz új kamerát fognak telepíteni, tíz régit pedig lecserélnek” - 

mondta a politikus. 

A VÁSÁRCSARNOK OLDALÁBAN ÉJSZAKÁZNAK

A Magyar Máltai Szeretetszolgálat utcai gondozó szolgálata ki-

emelt fi gyelmet fordít a Batthyány térre és környékére, hetente 

3-4 alkalommal mennek ki a helyszínre – mondta a Várnegyed 

érdeklődésére Morva Emília, a szeretetszolgálat közép-ma-

gyarországi régióvezetője. Tapasztalataik szerint napközben 

átlagosan 4-8 fő tartózkodik a téren, éjszakázni nem szokott 

ott senki, a Markovits Iván utcában (a Vásárcsarnok oldalában) 

viszont jelenleg két-három ember szokott az utcán aludni. A 

máltaiak mindig mindegyiküknek felajánlják, hogy a Feszty ut-

cai éjjeli menedékhelyre menjenek, de ezt a többség nem fo-

gadja el. A régióvezető emlékeztetett: két éve kétszer ennyien 

tartózkodtak a téren, ellenben egy tavalyi rehabilitációs prog-

ram keretében öt embert sikerült tartósan elhelyezniük. A sze-

retetszolgálat a Batthyány térhez közel egészségügyi centru-

mot is működtet: az ott üzemelő háziorvosi rendelőt átlagosan 

naponta negyvenen látogatják. Délutánonként sebellátás cél-

jából, valamint ügyeleti jelleggel további 5-10 főt fogad egész-

ségügyi intézményük.

TARTÓSAN AZ UTCÁN 

Morva Emília arra is rámutatott, hogy a Batthyány téren lete-

lepülő hajléktalan emberek nem az ingyenes illemhely miatt 

maradnak itt, hanem azért, mert forgalmas csomópontokon 

töltik a napjaikat, itt próbálják napi bevételüket megszerezni. 

Ez nemcsak a Batthyány tér sajátossága, a város minden más 

forgalmas csomópontján (Nyugati pályaudvar, Deák Ferenc tér, 

Blaha Lujza tér) ugyanezzel a helyzettel találkozhatunk – hívta 

fel a fi gyelmet. 

Az I. kerületi utcai gondozó szolgálat a 2020-2021-es téli kr-

ízisidőszakban – november 1-től február 28-ig – 108 főt, 2021-

2022-ben 91 főt, 2022-2023-ban 46 főt, 2023-2024-ben 70 főt 

látott el. A rendszeresen a kerületben tartózkodó hajléktalanok 

létszáma az előbbiek nagyjából a fele, ezen felül „csak alkalmi 

vagy rendszertelen megjelenéseket regisztráltunk”. Jelenleg 

37 fő él az I. kerületben közterületen vagy lakhatásra alkalmat-

lan helyszínen.

VISSZATÉRTEK A RÉGI ÁLLAPOTOK

Gelencsér Ferenc korábbi momentumos alpolgármester hosszú 

távú megoldásnak szánta azt a 2021-es programot, amelynek 

keretében a Feszty Árpád utcában található Krisztinavárosi Haj-

léktalan Centrummal együttműködve munkalehetőséget bizto-

sítanak egy ottani lakónak, akinek a feladata a környék rendben 

tartása volt. Mint azt Morva Emília a Várnegyednek ezzel kapcso-

latban elmondta: a program közel másfél évig tartott, és 2022 

decemberében zárult le. – Jelenleg nincs ilyen jellegű projek-

tünk – tette hozzá. Kitért rá, hogy az idő alatt sikerült látványos 

eredményt elérni, a Feszty utcai intézménnyel szembeni zöldte-

rületen és parkolóban, a Kosciuszkó Tádé utcában napi rendsze-

rességgel ellenőrizték és takarították a területet. (A zöldterület 

egyébként hivatalosan a Mercure Hotel mögötti mélygarázs te-

rülete.) Gelencsér Ferenc alpolgármester elképzelései, javaslatai 

a hosszú távú rendezésre (például kutyafuttató kiépítése) nem 

valósultak meg. A szolgálat régióvezetője rámutatott: jelenleg 

a területet rendszeresen használók hasonló állapotokat hagy-

nak maguk mögött, mint korábban, „melyet önként vállalva, al-

kalmanként lakóinkkal és közfoglalkoztatott státuszban dolgo-

zó munkatársainkkal teszünk rendbe lehetőségeinkhez mérten”.

0-24-ES SZOLGÁLAT

A Magyar Máltai Szeretetszolgálat Feszty Árpád utcai nappali 

melegedője és éjjeli menedékhelye folyamatosan, heti 7 napon 

nyitva áll a hajléktalan személyek előtt. – Az utcán tartózkodó 

gondozottjainkat rendszeresen tájékoztatjuk ezen lehetőségek-

ről. Legtöbben igénybe is veszik az itt nyújtott szolgáltatásokat 

– tette hozzá Morva Emília. 

A közeli Vérmezőn és a Déli pályaudvarnál a máltaiak tudo-

mása szerint az elmúlt másfél évben nem töltötte rendszeresen 

hajléktalan személy az éjszakákat. A Vérmező egyes pontjain 

ritkán, 2-3 hetente tapasztalják, hogy éjszakára lefekszik vala-

ki egy padra, sátortáborral viszont egyáltalán nem találkoztak. 

Nekik a Feszty utcai intézményben ajánlanak fel elhelyezést 

– mondta a régióvezető. A kérdéses helyszínen rendszeresen 

(több egymást követő napon) ott éjszakázó ellátottjuk jelenleg 

nincs. A legutóbbi krízisidőszakban nem érkezett lakossági be-

jelentés a Vérmező területére vonatkozóan. 

A régióvezető arról is beszámolt, hogy a Déli pályaudvarnál, 

a metrólejárat közelében napközben tartózkodnak hajléktalan 

emberek, akik rendszerint átutazóban vannak és hosszabb-rö-

videbb időre megállnak, pihennek, bevásárolnak. Legtöbbjük 

rendszeresen igénybe veszi a Feszty utcai nappali melegedőt. 

Schmidt Gábor

A Batthyány téren a legtöbb a konfl iktus
A Magyar Máltai Szeretetszolgálat kiemelt fi gyelmet fordít a kerületi hajléktalanokra

Mintegy negyvenen élnek jelenleg az utcán az I. kerületben, a helyiek legin-
kább köztisztasági és közegészségügyi okból panaszkodnak rájuk. A Máltai 
Szeretetszolgálat utcai gondozó szolgálata kiemelt fi gyelmet fordít a Bat-
thyány térre és környékére, ahol éjszaka már nincs alvás a padokon, de a Vá-
sárcsarnok oldalában igen. Mindenkinek felajánlják, hogy töltsék az éjszakát 
a Feszty Árpád utcai intézményükben, de nem mindenki él a lehetőséggel. 

A Batthyány téren ennél már azért jobb a helyzet Fotók: K.Á. 

A Magyar Máltai Szeretetszolgálat Batthyány téri ellátóközpontja

A Déli pályaudvar és a hotel közötti félreeső terület 

kedvelt tartózkodási helye azoknak, 

akiknek nincs hova menniük

Fotó: S.G.
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A társasházi törvény arról rendelkezik, hogy a közös költség ösz-

szegét a lakók közgyűlése határozza meg, a közös tulajdon ter-

heit pedig a tulajdoni hányad arányában kell viselniük a lakók-

nak. “Felújítási alapot képezni nem kötelező, de érdemes, mert 

így a társasház a rekonstrukciókra kedvezményes kamattámo-

gatott hitelt vehet fel” – vázolta még a problémák sorolása előtt 

a Várnegyed megkeresésére a Magyar Közös Képviselők Egye-

sületének szakmai igazgatója. Weisz Gábor Miklós hozzátette: 

a budapesti, főként belső kerületi – így a budavári – épületállo-

mányra jócskán ráfér a felújítás, ez már harminc évvel ezelőtt is 

így volt, amikor az egykori tanácsi lakásokat az önkormányzatok-

tól megvásárolhatták a lakók. Ha a társasház későn kapcsol a fel-

újítások sokszor évtizedes elmaradása miatt, akkor jelentős mér-

tékben kellhet emelni a közös költséget – fűzte hozzá.

ROHAMOSAN NŐHET A HÁTRALÉK

Jellemzően ilyenkor fordul elő, hogy közösköltség-hátralék ke-

letkezik, ami viszont rohamosan tud nőni. Ha valamelyik lakó hu-

zamosabb ideig nem fi zet, akkor a szabályok szerint a közös kép-

viselőnek kötelező vele szemben behajtást kezdeményezni. En-

nek a folyamatát jogszabályok határozzák meg: először fel kell 

szólítani a tulajdonost a fi zetési kötelezettség teljesítésére, hatá-

ridő megszabásával. “Ha ez nem történik meg, akkor utána ügy-

védi felszólítást szoktunk küldeni, ami ugyan nem kötelező, de 

kellő súlyt ad a kérdésnek” – jegyezte meg. Ha ennek a határ-

ideje is eredménytelenül telik el, akkor fi zetési meghagyásos el-

járást kell kezdeményezni. Ha az adós nem mond ellent, akkor 

a végrehajtó behajtja az összeget, ha viszont ellentmond, akkor 

a bíróságon folytatódik az ügy. 

ÉVEKBE TELHET A PERESKEDÉS

Weisz Gábor Miklós erről azt mondta: a tapasztalatok szerint 

legalább két hónapot vesz igénybe, mire a fi zetési meghagyás 

jogerőssé válik, vagy eldől, hogy perre kell menni a tartozást fel-

halmozó tulajdonossal. A bírósági procedúra pedig évekbe is 

telhet. Az egyesület szakmai igazgatója szerint fontos rögzíte-

ni, hogy a közös képviselőnek is felelőssége, hogy a per minél 

gyorsabban véget érjen, be kell mutatnia azt a közgyűlési hatá-

rozatot, amely meghatározza a tartozás jogalapját és a társashá-

zi könyvelés szerinti összegét. Ha ezek megvannak, akkor kizárt, 

hogy a társasház ne nyerje meg a pert. Fizetni azért is érdemes 

időben, mert a felmerülő perköltséget is kell állnia az adósnak. 

SOK A TÉVHIT A JELZÁLOGRÓL

A társasházi törvény arra is lehetőséget ad, hogy meghatáro-

zott összegű tartozás esetén végső soron akár jelzálogot is be 

lehet jegyeztetni a nem fi zető tulajdonos ingatlanára. Weisz Gá-

bor Miklós szerint ezzel kapcsolatban sok a tévhit. Attól ugyanis, 

hogy jelzálogot jegyeznek be egy lakásra, a társasház még nem 

jut pénzhez. Az ingatlan-nyilvántartásról szóló jogszabály pedig 

azt mondja ki, hogy a jelzálogjog bejegyzéséhez szükség van 

egy tartozáselismerő nyilatkozatra vagy egy jogerős bírói végzés-

re. Vagyis sokkal hatékonyabb, ha már pert nyer a társasház a hát-

ralék miatt, mert akkor egyszerűen behajtja az adóson – például 

letiltatja a fi zetéséből –, és nem jelzálogot jegyeztet be a lakásra. 

Arra is van lehetőség, hogy egy-egy nehéz anyagi helyzetbe ke-

rült lakó esetében a közgyűlés elengedje a tartozást vagy csök-

kentse az illető közös költségének a mértékét, de ez nem sértheti 

a kisebbségi jogos érdekeket. 

MINDEN TIZEDIK LAKÓ TARTOZIK

A közös költséggel tartozók aránya bőven tíz százalék felett van 

a szakember tapasztalatai szerint. Ide tartoznak azok is, akik nem 

notórius nemfi zetők, inkább csak fi gyelmetlenek, és időnként 

egy-két hónapot csúsznak a közös költség befi zetésével. Egy 

30-40 lakásos társasháznál általában mindössze egy olyan lakó 

akad, akinél nem vezet eredményre a behajtás első része, pe-

reskedésre pedig ennél is ritkábban kerül sor. A társasházak át-

lagosan húsz százalék körüli közösköltség-emelésre kényszerül-

tek mostanában, főként a korábbi infl áció és a magas építőipa-

ri, energia- és anyagárak miatt. A szakember szerint a drasztikus 

emelés mindazonáltal elkerülhető, ha a lakók hosszú távra ter-

veznek. A közös képviselőnek pedig az a feladata – tette hozzá –, 

hogy ehhez megfelelő szakmai iránymutatást adjon. 

KÓKLEREK, CSALÓK, MEGCSAPOLT PÉNZEK

Az I. kerületben a Csalogány utca egyik társasházában példá-

ul előfordult, hogy bár az előző közös képviselő lelépett a ház 

majdnem tízmillió forintjával, emiatt szükség volt a közös költ-

ség jelentősebb emelésére még 2010-ben, azóta viszont csak 

egyszer növelték nagyobb mértékben ezt a díjat. Egy nem várt 

kazáncserét ugyanis nem hitelből, hanem saját forrásból akartak 

megoldani. Weisz Gábor Miklós szerint sajnos mint minden szak-

mában, a közös képviselők között is akadnak kóklerek vagy csa-

lók, előfordult, hogy egy játékfüggő közös képviselő ötven, álta-

la kezelt társasház bankszámláját csapolta meg egyetlen éjszaka 

alatt. Hangsúlyozta, hogy ma már szerencsére ritkábbak ezek az 

esetek, a bankszámlák és utalások jobban nyomon követhetők, 

és a lakók is bebiztosíthatják magukat, ha nem engedik a közös 

képviselőnek az egyszeres banki aláírást, vagyis azt, hogy az uta-

lásokhoz elegendő legyen csak az ő aláírása. Érdemes a kettős 

aláírást megszavazni a közgyűlésen, majd a számlakezelő bank-

ban eljárni. Arra is van példa, hogy egyes közös képviselők zseb-

re dolgoznak: olyan beruházásokra költenek, amelyek fi zikailag 

nehezen ellenőrizhetők, és csak papíron valósulnak meg. 

A JÓ SZAKEMBER RITKA

Ma egy társasház nem tud meglenni bejáratott, időben riasztha-

tó szakemberek nélkül. Előfordul, hogy a közös képviselő a saját 

embereihez ragaszkodik, akikkel a ház pénzén drágán végezteti 

el a rossz minőségű munkát. Ennek elkerülésére az a jó megol-

dás, ha a közös képviselő csak ajánlja a szakembert, de a tulajdo-

nosok is hozhatnak bárkit. 

A jó mesterekkel az a gond, hogy ha van is, akkor várni kell rá. 

Ezért fontos a kipróbált mesteremberekkel a jó kapcsolat fenn-

tartása. Az egyesület azt szokta javasolni a társasházaknak, hogy 

időben mérjék fel az épület, a közművek állapotát, és határozzák 

meg a felújítások sorrendjét, így van idő megtalálni a megfelelő 

gárdát. Vagyis sok múlik a tudatos, előrelátó tervezésen. 

KEVÉS A PÁLYÁZATI LEHETŐSÉG

A társasházi pályázathoz érdemes pályázatírót igénybe venni, az 

ehhez kapcsolódó költségeket ugyanis elszámolhatja a társas-

ház. Sajnos egyre kevesebb az ilyen pályázati támogatás és lehe-

tőség. Ha van is, akkor inkább kertépítésre vagy zöldfelület fej-

lesztésére vehető igénybe, az omladozó vakolat, az elöregedett 

elektromos hálózat vagy a függőfolyosó rendbetételére kevésbé. 

Az I. kerület egyes részein ráadásul a társasházaknak az esetleges 

felújításkor további fi gyelembe veendő körülmény a történelmi 

utcakép védelme, ami a klímaberendezések és az új nyílászárók 

felszerelése esetén jelenthet kihívást. 

Schmidt 

Tévhitek, adósságok, megcsapolt pénzek
Átlagosan minden tizedik lakó tartozik közös költséggel, pereskedés mégis ritkán indul

Közösköltség-hátralék, nehezen megtalálható mesteremberek, szűkülő pá-
lyázati lehetőségek – ezek a legjellemzőbb problémák, amelyekkel a társas-
házak országosan szembesülnek manapság. A lakók nagyjából tíz százaléka 
szokott adós maradni a közös költséggel, az pedig ritka, hogy a társasház 
perre menjen a hátralékossal szemben. 

Sokszor nehéz elérni a hátralékos lakástulajdonosokat, a társasházak kénytelenek görgetni a hiányt 



18        VÁRNEGYED XXIX. ÉVFOLYAM, 3. SZÁM        19

FÓKUSZ

HIÁNYZÓ POLITIKAI SZÁNDÉK

A hozzánk forduló bérlők közül többen rámutattak, hogy a la-

kástörvény 2012-es módosítása lehetőséget adott volna az ön-

kormányzatnak arra, hogy az V. kerületi gyakorlathoz hasonló-

an a Budai Várnegyedben is eladhassa a műemléki lakásokat, 

ám ez nem történt meg: „A polgármester a rendszerváltáskor 

működő vagyonátadó bizottságok döntéseire hivatkozva 2019-

ben nem volt hajlandó elkezdeni az értékesítést. Igaz, hogy a 

’90-es években elidegeníthetetlen önkormányzati törzsva-

gyonként jegyezték be ezeket az ingatlanokat, ám a módosítás 

lehetőséget adott arra, hogy ezt felülbírálja a testület.” Az intéz-

kedés azért is vált sürgőssé, mivel a polgármester korábban em-

lített, 2020-ban nyilvánosságra hozott szándékai – az öröklés 

megnehezítése, a bérleti díj emelése, a lakáscsere korlátozása – 

szinte teljesen elértéktelenítették az örökbérleti jogot.

SÁRKÁNY ELLEN SÁRKÁNYFŰ

Az így kialakult helyzetre válaszul született meg országgyűlési 

szinten a lakástörvény 2021-es módosítása, amelynek a fő cél-

ja az volt, hogy a már a rendszerváltáskor műemléki lakásban 

élő, és azokat megvásárolni nem tudó bérlők a ’90-es években 

adott feltételek mellett, 15 százalékos piaci vételáron, részletfi -

zetési lehetőséggel, alacsony kamattal juthassanak az ingatla-

nokhoz. Az Alkotmánybíróság felülvizsgálta ugyan a jogsza-

bályt, így az illetékmentesség és a fi x 3 százalékos kamat ki-

került a kondíciók közül, de a lehetőség így is nyitva állt azok 

előtt, akik legalább 25 éve kényszerbérlőként éltek. Ugyanak-

kor az is cél volt, hogy a lakáscserével érkezők esetében elis-

merjék és méltányolják, hogy ők is jelentős anyagi áldozatot 

hoztak a bérleti jog megszerzésekor.

SZŰKSZAVÚ JELENTÉSEK

A törvény értelmében el is kezdődött a műszaki felmérés és az 

értékbecslés, amelyről az önkormányzat 2022 novembere óta 

időről időre státuszjelentésekben ad táblázatos tájékoztatást. 

Az önkormányzati honlapon elérhető táblázatokból kiderül, 

hogy mely épületekben, mikor kezdődött és végződött a hely-

színi felmérés, mikor nyújtották be a földhivatalhoz a szinten-

kénti alaprajzokat, ezeket a hivatal mikor záradékolta, az önkor-

mányzat mikor kapta meg a teljes műszaki dokumentációt, és-

hogyan áll a társasház-alapítás folyamata.

A megszólaló lakók szerint az a kisebb baj, hogy az ígére-

tek ellenére a dokumentumokat nem havonta teszik közzé, az 

igazi probléma magával a folyamattal van. Az önkormányzat 

ugyanis nem kommunikálja egyértelműen, hogy mi befolyá-

solja a társasház-alapítás sorrendiségét, így azt sem tudni, mi-

lyen alapon kerültek az eddig értékesített albetétek közé egy 

volt, illetve a jelenlegi alpolgármester családjához köthető la-

kások. „Iratbetekintésre csak a procedúra végén van lehetőség, 

akkor sem másolhatunk le semmit se az értékbecslői, se a mű-

szaki dokumentációból. De az egyeztetésről sem értesítettek 

mindenkit, ráadásul olyan rövid időn belül kellett megjelenni 

a Polgármesteri Hivatalban, hogy még egy jogásszal sem tud-

tunk konzultálni előtte” – árulta el az egyik érintett.

MINDENKI VEHESSE MEG A LAKÁST, AMIBEN ÉL!

Hogy a téma mennyire érdekli a helyieket, azt jól jelzi, hogy a 

Böröcz László, a Fidesz polgármesterjelöltje által a lakáskérdés-

ről szervezett március 4-ei fórumon zsúfolásig megtelt a Buda-

vári Általános Iskola tornaterme. A miniszteri biztos itt elmond-

ta, hogy a képviselő-testület jobboldali többsége eddig két ala-

kalommal döntött összesen 58 lakás értékesítéséről. Szerinte a 

problémakörben érintett 600-650 lakáshoz képest ez nagyon 

kevés, de ha kizárólag az ügyben adatokat szolgáltatni nem 

hajlandó, a kompromisszumokra képtelen és az értékesítési fo-

lyamatot akadályozó kerületi vezetésen múlt volna, akkor még 

ennyi ingatlant sem vehettek volna meg a bennük élők.

Böröcz László ismertette a műszaki felmérés és az értékbecs-

lés folyamatait övező késedelmeket, majd kitért arra, hogy 

a részletekről a munkát jelenleg végző KOMUNÁLINFÓ Zrt. a 

szerződése szerint kizárólag a polgármesternek adhat tájékoz-

tatást. A jobboldali képviselőknek eddig az alábbiakat sikerült 

megtudniuk a felmérésről:

• Befejezett adatgyűjtés: 70 társasház;

• Ahol minden helyiségbe sikerült bejutni: 39 társasház;

• Nyilvántartási, térképezési hiba: 27 ingatlan;

• Albetétek száma: 741 darab;

• Felmért albetétek: 672 darab;

• Albetétesített házak száma: 3 darab;

• Önkormányzati véleményezésre váró házak száma: 18 darab;

• Földhivatali jóváhagyásra váró házak száma: 8 darab.

A cég becslései szerint április végére, május elejére végez-

hetnek a szükséges munkálatokkal. Nyár elejére így elkészül-

het az összes ház albetétesítése.

JÓ, HA TUDJUK

A polgármesterjelölt több fontos dologra is felhívta a fi gyelmet:

•  Ha valaki nem elégedett az önkormányzat értékbecslője ál-

tal megállapított árral, akkor 60 napja van, hogy a Kormány-

hivatalhoz forduljon jogorvoslatért. Ebben az esetben a fel-

ügyeleti szerv független értékbecslő bevonásával állapítja 

meg az új árat.

•  Akik lakáscserével jutottak ingatlanhoz, azok esetében az 

önkormányzat eddig kivétel nélkül a piaci ár 50 százalékát 

határozta meg vételárként.

•  2023-ban a jobboldali képviselők úgy módosították az I. ke-

rületi lakásrendeletet, hogy azzal illetékmentes elővásárlási 

jogot biztosítanak a bérlőknek. Ezt a lehetőséget – holott 

kötelességük lenne – a jelenlegi városvezetés nem ajánlja 

fel a bérlőknek.

Böröcz László egyértelműen kijelentette: „A mi álláspontunk 

szerint a határozatlan idejű szerződésekkel bérelt lakásokat, 

ahol erre van érdemi lehetőség, el kell adni.”

KÖZÖS LÓNAK…

A fórumon és a lapunkhoz forduló bérlők részéről is felmerült, 

hogy az önkormányzat az albetétek kialakítása során kérte az 

eljáró cégektől, hogy az osztatlan közös tulajdonnak minősü-

lő pincéket és padlástereket kivétel nélkül önkormányzati albe-

tétekként rögzítsék. A lakók ezzel kapcsolatban attól tartanak, 

hogy a városvezetés így akar indokolatlan mértékű beleszólást 

szerezni az új társasházak életébe. Hiszen, ha többségi tulajdo-

nossá válik, akkor a helyhatóság dönthet a közös költség mér-

tékéről, hogy melyik cég végezze a társasházkezelést, milyen 

felújításokat és mennyiért hajtsanak végre az ingatlanokon, de 

akár arról is, hogy szuteréneket vagy stúdiólakásokat alakítsa-

nak ki az általa tulajdonolt részeken.

A megszólalók azt is megjegyezték, hogy már van olyan ház, 

ahol az önkormányzat lakáskialakítási tervekkel „nyomasztja” az 

ott élőket. Viszont kételkednek benne, hogy a városvezetés ké-

pes lenne megfelelő színvonalon kivitelezni, majd fenntartani 

ilyen ingatlanokat, miután szerintük a GAMESZ a szükséges javí-

tási-karbantartási munkálatokat nem tudja a műemlékvédelmi 

szabályok betartásával maradéktalanul elvégezni.

TÚL HOSSZÚ CÉLEGYENES

Többen panaszkodtak arra is, hogy még mindig nem jegyez-

ték be a tulajdonjogukat, hiába döntött esetükben az eladás-

ról 2023 decemberében a képviselő-testület: „Már elutaltuk a 

kért összeget az önkormányzat bankszámlájára, azóta ott áll 

a pénzünk, nekik kamatozik, a megkereséseinkre pedig, hogy 

hol tart az ügy, még csak nem is reagálnak.”

A műemléki önkormányzati lakások eladásával kapcsolatban 

kérdéseinket elküldtük V. Naszályi Márta polgármesternek is, bí-

zunk benne, hogy kapunk válaszokat, amelyeket természetesen 

közölni fogunk, mert hiszünk benne, hogy a hiteles tájékozta-

tás segít a rendkívül bonyolult helyzetben való tisztánlátásban. 

Tari Tamás

Bonyolult helyzet, lassú ügymenet
A budavári önkormányzati lakások elidegenítésének kálváriája (III. rész)

A Várnegyed előző számában áttekintettük az úgynevezett „örökbérlet” 
kialakulásának hátterét, most megvizsgáljuk, hogyan halad a műemléki 
lakások magántulajdonba vétele. A folyamat ugyan elindult, de az I. kerület 
vezetése az érintettek szerint nem partner abban, hogy a „kényszerbérlők” 
megkaphassák ingatlanjukat.

Lehetetlenül lassú az albetét-alakítási folyamat, az érintettek köre türelmetlen, vagy épp beletörődött a helyzetbe Fotó: vn 
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KÖZÉRDEKŰ

BUDAPEST FŐVÁROS I. KERÜLET 

BUDAVÁRI POLGÁRMESTERI HIVATAL

ÜGYFÉLFOGADÁS ÉS TELEFONSZÁMOK

Központi telefonszám: +36-1/458-3000

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 14.00-18.00 óra

Szerda: 8.00-16.30 óra

Péntek: 8.00-12.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

ÜGYFÉLSZOLGÁLATOK:

Cím: 1014 Budapest, Kapisztrán tér 1.

Levelezési cím: 1276 Budapest, Pf. 1198

Központi e-mail: hivatal@budavar.hu

Honlap: www.budavar.hu

I. számú: 

1014 Budapest, Kapisztrán tér 1.

Telefonszám: 

06-1/458-3030,

06-1/458-3025

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 8.00-18.30 óra

Kedd: 8.00-16.00 óra

Szerda: 8.00-16.30 óra

Csütörtök: 8.00-16.00 óra

Péntek: 8.00-13.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

III. számú: 

1014 Budapest, Országház utca 9. 

(Közterület-felügyeleti Iroda)

időpont egyeztetés: 06-1/225-7271 

vagy kozteruletfelugyelet@budavar.hu

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 8.00-16.00 óra

Kedd: 8.00-16.00 óra

Szerda: 8.00-16.00 óra

Csütörtök: 8.00-16.00 óra

Péntek: 8.00-13.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

Csak előre egyeztetett időpontban!

II. számú: 

1013 Budapest, Attila út 65.

Telefonszám: 

06-1/225-7276

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 8.00-18.30 óra

Kedd: 8.00-16.00 óra

Szerda: 8.00-16.30 óra

Csütörtök: 8.00-16.00 óra

Péntek: 8.00-13.00 óra

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

GAMESZ ügyfélszolgálat

1011 Budapest, Iskola utca 16.

Telefonszám: 

06-1/225-2440

06-1/225-2450

Ügyfélfogadási idő:

Hétfő: 08.00-18.00

Kedd: 08.00-16.00

Szerda: 08.00-16.00

Csütörtök: 08.00-16.00

Péntek: 08.00-13.00

(ebédidő: 12.00-12.30 óra)

Figyelem! Március 31-ig pénteki napokon az ügyfélszolgálati irodák ZÁRVA tartanak!

A Tabán festőjeként is ismert Zórád Ernő 

nemcsak az első kerület büszkesége, de 

az egész ország egyik legkiválóbb képre-

gényrajzolója, festője, grafi kusa, illusztrá-

tora, karikaturistája és iparművésze is volt. 

Idén áprilisban halálának 20. évfordulója 

alkalmából kiállításra készülünk a Virág 

Benedek Házban. 

Arra kérjük Önöket, hogy ha otthonuk-

ban bármilyen Zórád-kép található, hoz-

zák be kölcsönzésre a Virág Benedek Ház 

kiállítóterébe. Az Önök segítségével ez az 

esemény még sikeresebb és sokszínűbb 

lehet. A kölcsönadott alkotásokat teljes 

körű biztonsággal és gondossággal ke-

zeljük, garantálva a legmagasabb szintű 

védelmet és tiszteletet. További informá-

ció: 06-20/264-1134.

Képeiket április 2-13. között a Virág Be-

nedek Ház nyitvatartási idejében várjuk: 

Sze-P.: 12.00-18.00, Szo.: 10.00-13.00

A kiállításmegnyitóra szeretettel vá-

runk mindenkit április 30-án 18.00 órától 

a Virág Benedek Házban! Bízunk abban, 

hogy együtt, közösségként ünnepelhet-

jük Zórád Ernő páratlan tehetségét és ha-

gyatékát. Köszönjük, hogy csatlakoznak 

hozzánk, és részesei lesznek ennek az em-

lékezetes eseménynek!

Köszönettel: A MáraiKult munkatársai

Zórád Ernő alkotásokat keresünk!

Kitüntették a kerületi 
kórusiskola tanárát

Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes 

március 15., az 1848–49-es forradalom 

és szabadságharc kitörésének 176. év-

fordulója alkalmából állami kitünteté-

seket adott át március 14-én Budapes-

ten, a Karmelita kolostor épületében. A 

miniszterelnök-helyettes a Magyar Ér-

demrend lovagkeresztjét adta át mások 

mellett Tőkés Mária Tündének, a Kodály 

Zoltán Magyar Kórusiskola tanárának, a 

Felsőkrisztinavárosi Keresztelő Szent Já-

nos Plébánia Scholája kórusvezető kar-

nagyának, a Liszt Ferenc Zeneművészeti 

Egyetem Tanárképzési Tanszéke oktató-

jának a gregorián zenei kultúrát hitele-

sen művelő és továbbadó zenepedagó-

gusi munkája, önzetlen közösségszerve-

zői tevékenysége elismeréseként. 
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Lottózó is költözik a régi-új posta mellé

Várhatóan áprilisban már nyitásra kész állapotban 
lesz a Batthyány utca és a Fő utca sarkán lévő, 
korábban bezárt posta – értesült a Várnegyed. 
Úgy tudjuk, a még a Fő utca 37/c alatti lottózó is 
költözik hamarosan, és itt, a régi-új postapont 
mellett fog tovább üzemelni.

V. Naszályi Márta polgármester március 

elején közölte, hogy megtekintette a Bat-

thyány utcai posta felújítási munkálatait. 

Akkor már a mázolásnál tartott a felújítás. 

Mint ismert, a Magyar Posta korábban 

több budavári postahivatalt is bezárt: a 

Fő utca 4. szám alatti, illetve a Vérmező 

út 8. alatti postát, amelyek már több mint 

másfél éve nem üzemelnek. Az alacsony 

forgalomra hivatkozva zárták be a Dísz 

tér 15. szám alatti, az Alkotás utcában, a 

Déli pályaudvarnál működő, illetve a Bat-

thyány utca 1. szám alatti postát. Így az I. 

kerületben egyetlen egység maradt nyit-

va, a Pauler utca 3. szám alatti. 

A budavári képviselő-testület január 

18-i rendkívüli ülésén támogatta a Bat-

thyány tér sarkán lévő, a Batthyány utca 

torkolatában található posta újranyitását. 

Az önkormányzat számításai szerint öt fős 

személyzetre van szükség, a költségek 

pedig – a polgármesteri hivatal épületé-

ben megnyitni tervezett postapontot is 

beleszámítva – mintegy 70 millió forintot 

tesznek ki. A felek közötti szerződés sze-

rint egyébként 270 napon belül kell újra 

megnyitnia a postafi óknak, és legalább 

három éven át kell üzemelnie. 

Böröcz László miniszteri biztos, a Fi-

desz polgármester-jelöltje ezzel kapcso-

latban korábban emlékeztetett: a képvi-

selő-testület jobboldali többsége több 

mint egy évvel ezelőtt felhatalmazta a 

polgármestert, hogy tárgyaljon a két 

postafi ók újranyitásáról. A Batthyány ut-

cai egységgel kapcsolatban azt mondta: 

a polgármester a teljes korábbi postát 

megnyittatja, pedig nem volna szükség 

a teljes, 120 négyzetméteres helyiségre, 

annak egy részét más célra kis ki lehetett 

volna adni, így a bevételeket a postafi ók 

működtetésére lehetne fordítani. 

A postai küldemények száma 

Magyarországon 2005-ben érte 

el a mindenkori csúcsot. Ebben 

az évben 1 milliárd 302 millió 

levelet, képeslapot  vett fel és 

kézbesített a posta. Ennek ma 

csak kevesebb, mint a harmada 

az éves levélforgalom, a csomag-

feladás pedig csaknem 20 év 

elteltével a nyolcadára csökkent. 

Ám a posta intézménye még így 

is fontos az emberek számára.
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KARCOLAT

Mi a folyó? A folyó a víz volna? Lehet, hogy a folyó úszik? Háton úszik? Arcát fölfelé, felénk, a 

Nap és a Hold felé fordítja? Vagy hason úszik? Orrával a medret, az iszapot szimatolja? Vagy 

nem is úszik, hanem a mederben kúszik? Fejjel előre, hasmánt halad, s miként bőrét a kígyó, 

levedli folyton a partot. Folyton-folyvást.

Talán nem is a víz a folyó, hanem inkább a meder? A hosszú, mély gödör, mely összegyűjti 

és leereszti magán a vizet?

Netán ez mind?

A föld, a víz, s talán a levegő-ég is? Hidak, kastélyok, vízimalmok? Ácsorgó, kopott, csönde-

sen nyiszorgó uszályok? A történelem? A múlt? Fosszíliák, kagylók, csigák, kavicsok?

Ülök a lépcsőn, bámulom a vizet, és elképzelem, ahogy a folyó elmossa a nyomunkat, 

iszapjával befedi létezésünk emlékét is. A víz hömpölyög, én meg a holnapra gondolok, ami-

kor majd vízbe omlanak a hidak, a vár falai, ahogy eltűntek a Jagellók reneszánsz palotái és 

Aquincum márvány szentélyei is. Magyar Anjouk, Károly Róbert és Nagy Lajos hajói úsztak itt, 

Zsigmond pompás evezősei, Mátyás „luxus-gályája”, a velencei mintára épített Bucentaurus, 

Esztergom alatt elsüllyedt kincses gályák, melyeken Lajos király özvegye, Mária királyné a bu-

dai kincstár drágaságait mentette volna 1526-ban. Mennyi lélekvesztő: vitorlások, gőzösök, 

ember vontatta vízi alkotmányok. Török és magyar vitézekkel tömött sajkák, uszályok és ladi-

kok, dereglyék, „ulmi skatulyáknak” mondott hasas, dunai bárkák. Itt hajózott nyugatnak a 

sárkány őrizte aranygyapjat kutató argonauták élén Iasón, itt csordogáltak kelet felé, a világ-

verő Attila udvarába, a Nibelung monda hősei. 

A folyó legenda is. Andronicus, a XVI. századi portugál lovagregény titokzatos szerzője a 

Buda vára alatt hömpölygő folyóról ír, melynek partjain elrabolt királyfi k, álruhás hercegek, 

ármánykodó grófok nyüzsögnek, s világszép hercegnők kegyeiért lovagok hada – az Elefán-

tos Lovag, a Rejtett Nap és a Szárnyaló Sas Lovagja – tör lándzsát, a vár súlyos falait az angol 

király seregei ostromolják, az erdőkben oroszlánok tenyésznek.

Vannak folyók, melyek szeretik az embert, elfogadják, hogy kicicomázza őket, hídjaival, 

tornyaival köréjük, rájuk telepedik. Szelíd folyók az ilyenek, kedélyesek. De léteznek olyanok 

is, melyek nem szeretik a történelmet, ügyet sem vetnek az emberre, hiszen saját történetük 

van, és az maga a történelem. Ilyen folyó ez is, aminek a partján ülök. Történelem előtti kor-

szakok, ősidők folyója.

Kisgyerekkoromban apai nagyapám mesélte először, hogy ez a víz a Fekete-erdőben ered 

és a Fekete-tengerbe torkollik. Félelmetes és vonzó közlés volt. Meseszerű. Két hatalmasnak 

képzelt, baljós sötétség, az erdő és a tenger, amit a bokámat nyaldosó folyó köt össze.

Bámulom a vizet. Naplemente? Bárányfelhők, bíborszínű egek? Hagyjuk. A természet, ha 

úgy tartja kedve, egy gyártelepet is felöltöztet. Mindez most nem érdekes. Ülök a parton, ahol 

a víz világokat választ el és kapcsol össze. Hegyes Buda és lapos Pest. Köztük a hatalmas fo-

lyam, mely nem törődik velünk, dicső múltunkkal, álmainkkal és ábrándjainkkal, megvalósult 

és megvalósulatlan terveinkkel. A hajdani birodalommal, melyből az Atlanti-óceánig és Cór-

dobáig, görög Attikáig vágtáztak és poroszkáltak a kalandozó lovasok. Nem érdekli a közép-

kor végi európai Eldorádó, melynek székvárosában az ókori görög-latin symposionok divat-

ját, a vigadva vitatkozás és együttgondolkodás ősi formáját humanista gondolkodók éleszt-

gették Mátyás híres könyvtárában.

A Bibliotheca Corviniana nem múzeum volt, halott művek díszes temetője, hanem pezsgő 

szalon, szellemi műhely, mely nemcsak az uralkodó kedvét szolgálta, hanem ahol itáliai teo-

lógusok és itáliai műveltségű magyar főpapok disputáltak a terített asztalnál vagy a pam-

lagon heverve, boros kupával a kezükben. Sokszor megfordult itt Janus, az ünnepelt költő, 

aki Padovából és Ferrarából, a Pó partjáról mindig visszatért ide, a Dunához, Pannóniába, és 

Hungáriában először ő mondta ki: a mi folyónk.

Ülök a lépcsőn, bámulom a Dunát. Ami part, szikla, tocsogó, felhő, holtág, híd, csónak, 

hajó, hal és háló, kő és ház, vár, tölgy és fűz, nád, sirály, kanalasgém, sziget és ember. Kultú-

ra. A föld, a víz, s talán a levegő-ég is. A part mentében vágtató szarmata, longobárd, teuton 

lovasok illanó tükörképe? A túlpartra suhanó hun, magyar, mongol nyilak sötét villanása? A 

langy-sekély vízben ácsingózó, iddogáló barmok töredezett árnya?

Száraz Miklós György

GASZTRO

Duna-partonÚj kuckó a Váralján

– Miért vágtak bele egy újabb hely megnyitásába, ha emiatt 

osztozniuk kell a helyszíneken?

T. O.: – Egy ideje már egyértelmű volt, hogy kinőttük a kávés-

kuckót, mert az évek során kicsi lett számunkra a konyha, és az 

asztalok száma sem növelhető. Sokat gondolkodtunk, hogy a 

minőség megtartásával hogyan lehetne tovább fejlődni, ami-

kor egyszer csak megjelent az „Eladó/Kiadó” tábla a Tábor utca 

5. szám alatti helyiség ajtaján.

B. Gy.: – Jól ismerjük a környéket, évek óta szinte naponta el-

haladunk erre kutyasétáltatás közben. A kis- és nagy körök során 

a Gránit lépcsőt is gyakran koptatjuk mindkét irányban, így let-

tünk fi gyelmesek az üres üzlethelyiségre, ahol korábban egy bel-

sőépítész iroda működött. Megláttuk benne azokat az adottsá-

gokat, amelyekre vágytunk egy esetleges bővülés során.

T. O.: – Két nappal később eljöttünk megnézni, és már a lép-

csőn éreztem, hogy itt bizony el tudnék képzelni egy új kávézót.

– Melyek azok a tervek és programok, amelyek a Rojt és 

Bojt Cafe-ban megvalósulhatnak?

T. O. – Az új helyünkön tágasabb a konyha, a két vendégterünk 

is nagyobb, és teraszunk is van. Úgy alakítottuk ki a helyiségeket 

– amelyek közül az egyik termünk a kertre néz –, hogy lehető-

séget adjunk apró összejövetelek, születésnapok, üzleti reggelik 

megtartására. 6-10 fős társaságoknak nyújtunk otthonos belső 

teret. A környékbeli irodákból jár hozzánk néhány fi atalabb csa-

pat, akik hetente itt tartják a meetingjeiket, de szívesen látnánk 

az idősebb korosztályt is kártyapartikra, társasozásra vagy más 

felszabadító programra. Egyik dédelgetett tervem, hogy egé-

szen szűkkörű, aff éle mini esküvőket szervezzünk.

– Most a nagyobb konyha nagyobb választékot is jelent?

T. O.: – Ma már csapattal dolgozunk, van baristánk és szaká-

csunk, ezért könnyebb akár naponta változó ajánlatokat kidol-

gozni. A konyhában a tojásételek és a szendvicsek mellett hideg 

túrógombóc, csokiszufl é és banánkenyér készül. Az összejövete-

lekre mini szendvicseket, hidegtálakat és csomagajánlatokat is 

kínálunk. Elmozdulunk az egészséges étkezés felé is.

B. Gy.: – Azt hiszem, a BLT szendvicsünk a legnépszerűbb. Ez 

egy angolszász szendvics – a neve rövidítés: húsos szalonna (ba-

con), saláta (lettuce) és paradicsom (tomato) –, amit egy kicsit to-

vábbfejlesztettünk, specializáltuk a saját rojtos-bojtos verziónk-

ban. Ez utóbbi azt jelenti, hogy mi bagelben szoktuk elkészíteni, 

amelyben van egy kis majonéz, egy kis kevert saláta, azon a sült 

bacon és a sült feketeerdei sonka. Minderre kerül a cheddar sajt-

réteg, a tükörtojás és a paradicsom. A BLT-t természetesen fris-

sen készítjük, és langyosan tálaljuk.

– Az új kávézóban fi atalosabb a dizájn és a hangulat. A ko-

rábbi törzsközönség egy része ide is benéz?

B. Gy.: – Különleges élmény, hogy azok a hajdani fi atalok, akik 

a Rojt és Bojt nyitása idején diákként jártak hozzánk, ma is vissza-

térő vendégeink. Pár hete egy kisfi ú itt a Coff eeban ünnepelte a 

születésnapját egy kis barátjával. A szülei foglaltak asztalt, tud-

ták, hogy a gyerek nálunk biztonságban van. A kissrácok adott 

időben, kísérő nélkül érkeztek, majd rendeltek. Itt van tehát a kö-

vetkező generáció.

R. A.

A Rojt és Bojt Kávéskuckó a krisztinavárosiak kedvelt törzshelye. Jól ismerik 
a kávékedvelők éppúgy, mint a reggelizni vágyók, a randevúzó fi atalok és 
a külföldi turisták. A Kosciuszkó Tádé utcai üzlet megálmodói és vezetői, 
Túsz Orsolya és Balogh Gyula  tavaly tavasszal a Váraljában, a Gránit lépcső 
mellett azonos néven újabb romantikus helyet teremtettek.
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HELYTÖRTÉNET

KÖZÖNY ÉS PÉNZTELENSÉG

A dualizmus magyar közéletét már 1867-től foglalkoztatta az a 

szándék, hogy emléket állítsanak a Budai Vár 1849. május 4. és 

1849. május 21. között lezajlott ostroma során hősi halált halt 

magyar honvédeknek. Az ötlet felmerülésétől azonban 26 év-

nek kellett eltelnie a megvalósulásig.

A legfontosabb nehézség a szoborra szánt pénzösszeg elő-

teremtése volt. A ’48-as honvédszervezetek köréből alakult 

szo borbizottság elsősorban a közadakozás eszközére támasz-

kodhatott, ami az arisztokrácia közönye miatt lassan haladt. Az 

1870-es évek elején az országban akkor 32 társulattal jelenlé-

vő színésztársadalom karolta fel a kezdeményezést, ám még 

a Nemzeti Színház gárdájának jótékonysági előadásai és báljai 

sem hoztak számottevő eredményt. Az ügyet eleve csak 1872-

ben vállalta fel hivatalosan az óbudai honvéd egyesület, így 

legalább jogi alapot kapott a kezdeményezés. 1874-re a bizott-

ság mindössze nyolcezer forintot tudott felmutatni, ami hosz-

szú-hosszú évekig így is maradt.

EMLÉKEZET ÉS POLITIKA

A másik akadály az általános politikai helyzet volt. Bár az 1867-

es kiegyezéssel papíron elhárult az akadály a magyar forrada-

lom és szabadságharc közterületi emlékeinek megalkotása 

elől, a bécsi udvar és a magyar kormányzat sem nézte mindig 

jó szemmel a hasonló ötleteket.

Budán különösen élezte a helyzetet az osztrák császári és ki-

rályi vezérőrnagy, Heinrich Hentzi 1852-ben, a Szent György té-

ren felállított emlékoszlopa. A közutálatnak örvendő alkotással 

szemben – amely a Várat a magyarok ellen védő, az ostrom so-

rán elesett osztrák parancsnok mementója volt – a honvédszo-

bor igénye természetes ellenpontként jelentkezett a magyar 

társadalomban. A két alkotást nyíltan így is értelmezte a köz-

élet és a politika, ami az állam képviselőit túlzott óvatosságra 

ösztönözte.

Ez volt az oka annak, hogy a kezdeményezők és a hivatalos 

körök eleinte az emlékmű jellegében és a helyét illetően sem 

tudtak dűlőre jutni: többen először csak a krisztinavárosi teme-

tő hősi parcellájában lévő honvédsírok síremlékkel történő el-

látását kérvényezték; ezt követően felmerült egy oda állítandó 

emlékoszlop ötlete. Amikor felmerült a szoborállítás, a Fővárosi 

Közmunkák Tanácsa eleinte azt is a temetőbe „száműzte” vol-

na; később lehetséges helyszínként merült fel a krisztinavárosi 

templom előtti terület, végül a vízivárosi Fazekas (ma Szilágyi 

Dezső) tér. A közmunkatanács vonakodása nyomán a közvéle-

mény egyre élénkebben követelte, hogy a szobrot a Várban, a 

győzelem színhelyén állítsák fel.

Ez a nyomás tette lehetővé, hogy a szoborbizottság az or-

szágos honvéd gyűlés elé vigye az ügyet, amely 1887-ben szé-

les körben újraindította a gyűjtést. A bizottság vezetését ekkor 

vette át Ivánka Imre, volt ‘48-as honvéd ezredes, akinek orosz-

lánrésze volt a 36 ezer forintos szoborköltség maradékának 

előteremtésében, illetve a szobor végső helyének engedélyez-

tetésében. A szervezet 1889-ben bízta meg Zala Györgyöt a 

szobor megmunkálásával.

ESZMÉNYI REALIZMUS

A szobrász az aradi honvédemlékmű megalkotójaként értő 

kézzel nyúlt a feladathoz, és az ítészek és a közvélemény elis-

merését is elnyerte az 1892-re elkészült művével. 

A pátyi mészkőből készült, 520 centiméter magas talapzat 

Schickedanz Albert műépítész munkáját dicséri, ezen foglal 

helyet a Magyar Hölgybizottság által adományozott bronz ko-

szorú (szintén Zala György alkotása), illetve a két, összesen 480 

centiméter magas főalak.

A szobor szimbolikáját érte némi kritika. A sajtó főleg a ketté-

tört várágyún álló, az 53. zászlóalj Máriás-Krisztusos lobogóját 

magasba emelő, kardot markoló sebesült honvéd fölé koszorút 

tartó, szárnyas Géniusz alakját találta idejétmúltnak, de a realis-

ta formanyelv miatt mégis dicsérték a koncepciót.

RESZKETŐ HATALOM ÉS KOSZORÚBOTRÁNY

A leleplezésre végül 1893. május 21-én, a győztes ostrom 44. 

évfordulóján került sor. A korabeli közállapotokra jellemző volt, 

hogy a hatalom erőszakos jelenetektől, sőt lázadástól tartott. 

Egy évvel korábban ugyanis felmerült az ötlet, hogy a honvéd-

szobrot a Hentzi-emlékművel együtt koszorúzzák meg az ava-

tás napján, ami közfelháborodást eredményezett. Félő volt, 

hogy a heves érzelmek tettlegességig fajulnak, ezért az osztrák 

emlékoszlopot és a néhai parancsnok krisztinavárosi síremlé-

két is fegyveres katonákkal őriztették az avatás napján. A had-

sereg egyébként általános készültségben várta az ünnepséget, 

a Várat pedig lezárta a rendőrség, és csak azokat engedték be 

a Dísz térre, akiknek előre megváltott jegyük volt. Így körülbe-

lül 25 ezren vehettek részt az avatáson, a korabeli beszámolók 

szerint pedig százezres tömeg rekedt a Váron kívül.

A résztvevők között több mint ezerötszáz ’48-as honvéd vo-

nult fel egyenruhában, akik az ország minden tájáról érkeztek 

az ünnepségre. Az eseményen részt vett a parlamenti képvi-

selők nagyjából fele, ám a Wekerle Sándor vezette kormány és 

a hadsereg is távol maradt az ünneptől.

Asbóth János képviselő azzal kavart országra szóló botrányt, 

hogy miután megkoszorúzta a nemzeti zászlók erdejétől öve-

zett honvédemlékművet, a krisztinavárosi temetőben Hentzi 

sírjára is koszorút helyezett el. Ezzel ismét hetekre fellángolt a 

nemzet becsületét övező vita.

A hatalomnak azonban kár volt féltenie a honvédszobor ava-

tásától a Hentzi-emlékoszlopot. Az emlékmű ellen csak 1895-

ben próbáltak robbantásos merényletet elkövetni, 1899-ben 

pedig végleg elkerült a Vár területéről.

Zala György alkotása azonban a mai napig – a második világ-

háborús ostromot is csodával határos módon túlélve – hirdeti a 

magyar szabadság és függetlenség örök eszméjét a Dísz téren.

Tari  Tamás

A magyar szabadság eszményképe
Az osztrák emlékoszloppal ellentétben a Dísz téri honvédszobor kiállta az idő próbáját

Aki ellátogat a Budai Várnegyedbe, 
az óhatatlanul találkozik a magyar 
haza- és szabadságszeretet, 
önfeláldozás, illetve hősiesség egyik 
legkifejezőbb alkotásával: a Dísz 
téren álló honvédszoborral. Zala 
György alkotását ma már mindenki 
természetesnek, illetve a tér és a vári 
környezet szerves elemének tekinti, 
ám az már nem annyira közismert, 
milyen kevésen múlt, hogy a szobor 
a mai helyén emelheti magasba 
a٫szabadság zászlaját.

Háborús sebek a háttérben, 1957 Fotó: Fortepan/Szent-tamási Mihály
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KULTÚRA KULTÚRA

A Tankó Anna Országos Tojásdíszítő Pályázatra beküldött mű-

vekből nyílt tárlat a Hagyományok Háza Átriumában. A Híme-

seknek tulipán kertje címet viselő kamarakiállítás ingyenesen 

tekinthető meg április 13-ig. A kiállítás és egyben a pályázat 

témája a Kárpát-medence jól ismert motívuma, a tulipán. A vi-

rág motívumkincsének jelentéséről kérdeztük Csákányi Zoltán 

néprajzkutatót, a Hagyományok Háza szakmunkatársát.

– Miért éppen a tulipán a pályázat témája?

– Maga a tulipán motívum a Kárpát-medence szinte vala-

mennyi tojásíró területén előfordul. Mindenhol más-más alak-

ban – karcolt formában, viasszal írt formában is –, de a tulipán 

mint tavaszi virág, mint tojásdíszítő motívum nagyon sok he-

lyen megtalálható. Ezért is lett ez a virág az első Tankó Anna to-

jásíró pályázatnak a tematikája. 

– Hogyan kapcsolódik e motívum a húsvéthoz? 

– A tojásdíszítményeknek is van egy fejlődési sorrendjük, úgy 

tartják, hogy először keletkeztek a geometrikus minták, mikor 

a tojás felületét egyszerűen csak felosztották. Ezek a minták ké-

sőbb elburjánzottak, és az utolsó stádium már az, mikor sza-

badrajzú díszítmények is a tojásra kerültek. Ezek között jelent 

meg a tulipán, de akár más növények, például hóvirág, fenyő-

ág, rozmaring mintái is kerülhettek a tojásokra.

– Van e a tulipán motívumnak konkrétabb jelentése, mit 

jelképez, minek a szimbóluma? 

– Több kutatás is volt erre vonatkozóan. A tulipánt a nőies-

ség jelképeként is használják, a kinyíló tulipán részben pedig 

az anyaságot is szimbolizálja.

– A lányok, asszonyok tojást adnak a locsolóknak húsvét-

kor, van e esetleg külön jelentése annak, ha tulipánnal díszí-

tett tojást kap a locsoló ifj ú legény?

– Erre vonatkozó kutatás kevesebb volt, de az tény, hogy a to-

jással való megajándékozás, illetve maga a locsolás is termékeny-

ségvarázsló, olyan tavaszi rítus, ami az egész életet beindítja.

– A mindennapi életben még hol használják használják 

ezeket a tulipán- illetve egyéb tavaszi növénymotívumokat?  

– Természetesen láthatunk tulipánformát festett bútorokon, 

de megpróbálták szőtteseken is megjeleníteni, viszont maguk 

a tojásdíszítmények írott motívumai annyira a tojás felületére 

specializálódva készültek, hogy ezeket így egy az egyben más 

felületen, más népművészeti ágban nem használták.

– Miért írják és miért nem festik a tojást? Miért is tojásírás 

a tojásírás?  

– Valószínűleg ez arra vezethető vissza – úgyanúgy, mint a 

sima írásnál is –, hogy az olvadt viasz tojásfelületre való juttatá-

sa nagymértékben hasonlít a papírra való íráshoz, ugyanis eh-

hez van egy kis speciális eszköz, amibe a megolvadt viasz be-

lekerül, és ez íródik rá a tojás felületére. Természetesen az írás 

után a festésre is sor kerül.

– Hogyan képzeljük ezt el a gyakorlatban? 

– A tojásírás a batiktechnikán alapul, az a lényege, hogy egy 

kis botocskára rögzített csőben megolvad a viasz – amit akár 

gyertyalángnál vagy akár kis edénykében is lehet melegíteni –, 

kerül a tojás felületére, így lehet mintákat rajzolni. Az a felület, 

ahol a viasz megfogta a tojáshéjat, festés után már nem fes-

tődik meg, „kimarad”. Ha megszárad festés után a tojás, akkor 

meleg ronggyal le lehet törölni a megmaradt viaszt, és az alatta 

lévő minta a tojáshéj eredeti színében kerül elő. Ezt lehet akár 

még tovább is festeni újabb viaszfedések után, egyetlen sza-

bály van: mindig a világosabb színtől haladunk a sötétebb felé.

– A „Tojásírás élő hagyománya” 2019-ben bekerült a Szel-

lemi Kulturális Örökség Nemzeti Jegyzékébe Ez jelentheti 

azt is, hogy e mesterség még nem hungarikum, de a jegyzék-

be kerülés annak már talán az előszobája? 

– Több ország összefogásával, Közép-európai kulturális örök-

ségként szeretnénk bejegyeztetni majd a tojásírást, mert ez a 

technika – a viasszal történő tojásírás –, nem csak hungarikum, 

hanem a környező és velünk élő népek hagyománya is egyben. 

Erdélyben a románok éppen úgy írják a hímes tojásokat, mint a 

magyarok. Ha délebbre megyünk, túl a Kárpát-medencén, Bul-

gáriába, ott is találkozhatunk a tojásírással, ráadásul ők is hason-

ló motívumokkal írják a tojásokat, de Ukrajnának a Kárpátokon 

túli részein is használják ezt a technikát, tehát a hagyomány terü-

letileg eléggé szerteágazó. Azonban az tény, hogy itt Közép-Eu-

rópában a viasszal írt tojás a legelterjedtebb tojásdíszítési mód.

– A látogatók mikor vehetnek részt tojásfestő műhelyfog-

lalkozáson a Hagyományok Házában? 

– Tojásíró kalákát hirdettünk meg, ezt azt jelenti, hogy on-

line módon, Zoomon keresztül, egy megvásárolható csomag-

gal bárki elkészítheti a saját díszített-tojásait húsvétra. A IV. Kár-

pát-medencei online tojásíró kaláka kezdő és haladó alkotók 

számára indult, a weboldalunkon lehet rá jelentkezni. 

ME

A kiállítás ingyenesen megtekinthető április 13-ig.

Nyitvatartás: kedd-vasárnap: 10.00-18.00

Aktuális ünnepi nyitvatartás: hagyomanyokhaza.hu

Éjszakákon át írni a tojásokat 
és beszélgetni… 
Hímeseknek tulipán kertje –  húsvéti kiállítás a Hagyományok Házában

A Tojásdíszítők Egyesülete tíz éve, 2014-ben alakult meg Budapesten, épp itt 
a Budai Várnegyedben, a Mesterségek Ünnepén. Az egyesület fennállásának 
tíz éves jubileuma alkalmából most először hirdettek ezen a szakterületen 
egyedülálló, országhatárokon is átívelő, tematikus tojásdíszítő pályázatot, 
amelynek célja a Kárpát-medence és Moldva húsvéti hagyományainak 
megismertetése, népszerűsítése. 

Néhai Tankó Anna népi iparművész, gyimesközéploki 

származású tojásíró asszony a Tojásdíszítők Egyesületé-

nek alapító tagja. A népművészeti hagyományok hithű  

ápolója tojásírással, hímzéssel, csipkevarrással, gyimesi 

és csángós bundák készítésével is foglalkozott. Lánya, 

akinek édesanyja továbbadta a mesterségbeli tudást, 

így emlékezett meg a szívvel-lélekkel teremtő néhai 

alkotóról:

„Gyimes és az onnan hozott örökség mindig is átha-

totta édesanyám munkáit. A tojásírás esetében is na-

gyon ritka volt, hogy másfaja tojást írt volna, mint ami 

szokást otthonról hozott. Csak azt érezte sajátjának. 

Minden évben legalább 500-600 tojást írtunk meg. A 

lelket igazán megérintő időszak volt ez mind a kettőnk 

számára. Éjszakákon át írtuk a tojásokat, és beszél-

gettünk mindenről, ami fontos volt számunkra. Nem 

kedvelte az újításokat, mert hitte, hogy az ősi jelrend-

szereknek fontos szerepe van az ember életében.” 

A pályázat és a kiállítás az Tankó Anna emléke előtt is 

tiszteleg. 

Csákányi Zoltán néprajzkutató Fotók: Tóth Tibor
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KÖZÉRDEKŰKÖZÉRDEKŰ

NYÍLT NAPOK A KERÜLET BÖLCSŐDÉIBEN

A jelentkezési időszakban nyílt napokkal egybekötött tájékoztatókkal szeretnénk segíteni 

a bölcsődés korú gyermekeket nevelő kerületi családokat.

NYÁR U. 2-4. 

Április 9-én (kedden) 

10.30-11.30 óra között, 

április 11-én (csütörtökön) 

10.30-11.30, valamint 

16.00-17.00 óra között.

TIGRIS U. 58-60. 

Április 10-én (szerdán) 

10.30-11.30 óra, 

16.00-17.00 óra között.

MÉSZÁROS U. 56/B.

Április 11-én (csütörtökön) 

10.00-11.00 óra 

és 16.00-17.00 óra között.

ISKOLA U. 44.

Április 10-én (szerdán) 

16.00-17.00 óra között, 

április 15-én (hétfőn) 

11.00-11.30 óra között.

TOLDY FERENC U. 66.

Április 18-án (csütörtökön) 

10.00-11.00 óra 

és 16.00-17.00 óra között.

LOVAS ÚT 3.

április 15-én (hétfőn) 

és 16-án (kedden), egyaránt 

16.00-17.00 óra között.

DÍSZ TÉR 3.

Április 17-én (szerdán)

10.00-11.00 óra, 

illetve 16.00-17.00 óra között.

NYÍLT NAPOK A KERÜLET ÓVODÁIBAN

Az önkormányzat honlapján már lehet regisztrálni az I. kerületi óvodákban 

rendezendő áprilisi nyílt napokra. A Brunszvik Teréz Budavári Óvodák tagóvodái 

a következő időpontokban tartják a nyílt napokat:

A BUDAVÁRI ÖNKORMÁNYZAT 

EGÉSZSÉGÜGYI SZOLGÁLATA

JELENTKEZÉSI IDŐSZAK: 

2024. április 22. – május 12. 

Információ az óvodai 

beiratkozással kapcsolatban: 

06-1/225-0409;

iskola.ovi@btovi.hu.

JELENTKEZÉSI IDŐSZAK: 

április 1. – május 31. 

Információ a bölcsődei 

beiratkozással kapcsolatban:

06-1/201-1618 

vagy 06-20/269-4006, 

iskola@budavari-bolcsodek.hu

VEZETŐ BÖLCSŐDE 

– ISKOLA BÖLCSŐDE: 

2024. április 16. kedd 

16.30-18.00

I.SZ. TELEPHELY 

– TIGRIS BÖLCSŐDE: 

2024. április 10. szerda

16.30-18.00

II. sz. telephely 

– Lovas bölcsőde: 

2024. április 11. csütörtök 

16.30-18.00

A TÁJÉKOZTATÓ- ÉS NYÍLT NAPOK IDŐPONTJAI:

A fenti időpontokban 45 perces általános információs 

tájékoztatás után bölcsődei szakemberek válaszolnak 

a felmerülő kérdésekre. A tájékoztató után az adott bölcsőde 

megtekintésére is lehetőséget adunk.

A nyílt napok regisztrációhoz kötöttek! Regisztráció: 

Vezető Bölcsőde (Iskola utca): budavarieb@gmail.com

I.sz. telephely (Tigris utca): tigris@budavari-bolcsodek.hu

II.sz. telephely (Lovas út): lovas@budavari-bolcsodek.hu

További információ: www.budavar.hu > Intézmények > Bölcsődék, óvodák, iskolák

SZAKORVOSI 

RENDELŐINTÉZET

1122 Budapest, Maros u. 16/b.

Központi időpontfoglalás: 

06-70/657-1249; 06-70/657-1245

H-Cs: 7.30-16.00 óráig, 

pénteken 7.30-14.00 óráig

e-mail: info@marosrendelo.hu

www.marosrendelo.hu

Vezető: 

dr. Bodroghelyi László főorvos

FELNŐTT HÁZIORVOSI 

RENDELŐK

1015 Budapest, 

Csalogány u. 22-24.

1013 Budapest, Attila út 63.

1014 Budapest, Tárnok u. 9-11.

1016 Budapest, Zsolt u. 6.

GYERMEKORVOSI 

RENDELŐK

1012 Budapest, Mikó u. 12.

Telefon: 

06-1/375-7173, 

06-1/375-7539

1011 Budapest, Markovics I. u. 2.

Telefon: 

06-1/202-0937, 

06-1/201-6162

ÜGYELETEK

Éjszakai- és munkaszüneti ügyeletek 

I. és XII. kerületiek részére

Tel.: 06-1/212-6636

További információ: 

www.marosrendelo.hu

Gyermekorvosi ügyelet

Észak-budai Szent János Centrumkórház, 24. 

épület (1125 Budapest, Diós árok 1-3.)

Telefon: 06-1/212-5979

Rendelési idő: H-P 20.00 - 8.00, hétvégén 

és munkaszüneti napokon folyamatosan, 

24 órás ellátásban.

CSALOGÁNY UTCAI 

HÁZIORVOSI RENDELŐ

1-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Zempléni Tibor

Tel: 06-1/201-3392

2-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Nagy Ágnes Helga

Tel: 06-1/770-1056

3-as felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Mezősi Károly

Tel: 06-1/201-3762

4-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Majoros Márkó

Tel: 06-1/201-5415

5-ös felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Antal Dániel

Tel: 06-1/201-5415

6-os felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Bodroghelyi László

Tel: 06-1/201-7125

ZSOLT UTCAI 

HÁZIORVOSI RENDELŐ

7-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr Csupor Emőke

Tel: 06-1/375-0002

8-as felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Nagy János

Tel: 06-70/428-4629

ATTILA ÚTI 

HÁZIORVOSI RENDELŐ 

9-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Papp Viktória

Tel: 06-1/375-6551

10-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Borcsányi Judit

Tel: 06-1/375-6046

11-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Lukács Imre

Tel:  06-1/375-6046

12-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Kálmán Eszter Anikó

Tel: 06-1/213-7334

13-as felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Fejéregyházi István

Tel: 06-1/375-6551

TÁRNOK UTCAI 

HÁZIORVOSI RENDELŐ

14-es felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Szabó Krisztina

Tel: 06-1/356-7125

Tel: 06-20/598-0677

15-ös felnőtt háziorvosi körzet

Dr. Vasadi Ágnes

Tel: 06-1/356-7125, 

06-30/845-1854
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HELYTÖRTÉNET

Budapest kis túlzással az alagutak városa is lehetett volna, ha 

megvalósulnak az elmúlt kétszáz év fővárosi alagútépítési ter-

vei, amelyek nagy része érintette volna a mai I. kerületet is. Az 

első ilyen irányú elgondolás csaknem 190 évvel ezelőtt szüle-

tett: Novák Dániel mérnök indítványozta, hogy alagúttal kös-

sék össze Pestet és Budát. A krisztinavárosi plébániatemplom-

nál útmélyítéssel indult volna a létesítmény, majd a Duna alatt 

haladva a mai Mérleg utcánál jött volna a felszínre. Akkoriban 

ezt a tervet kivitelezhetetlennek hitték, ezért a mérnök szeré-

nyebb elképzeléssel rukkolt elő: a Krisztinavárost a Duna-part-

tal összekötő alagútéval. A minta a londoni Temze-alagút volt: 

két, egyirányú járatot képzelt el a mérnök, közös kapuzattal. 

Bár akkor ez még nem valósult meg, a mai Váralagút pontosan 

ezen a nyomvonalon húzódik.

Az előző századforduló valóságos alagútépítési lázat hozott: 

1893-ban Braunecker Lamoral báró és Visnovszky Sándor mér-

nök egyszerre négy alagúthoz kért előmunkálati engedélyeket. 

Föld alatt kötötték volna a Duna két partját az új Országháznál, 

a Vámház körútnál, a mai Március 15. tér vonalában, valamint 

a Boráros térnél. Számításaikat azonban keresztülhúzta, hogy 

akkor már tervbe vették az Erzsébet és a (mai) Petőfi  híd építé-

sét, ezért végül már csak az országházi alagút megépítésében 

gondolkodtak.

Azokat a mérnököket pedig, akik a Gellért-hegy átfúrását 

szorgalmazták, a római I. Umberto alagút és a genovai Garibal-

di alagút ihlették meg. Úgy tervezték, hogy a néhány év múl-

va elkészülő Erzsébet-hídon járó villamosok a hegyen keresztül 

jussanak át Dél-Budára.

Ezután hosszú, több évtizedes szünet következett, majd az 

1960-as években ismét felmelegítették az Országháznál veze-

tő, Duna-alatti alagút ötletét. A földalatti átjáró a Csalogány ut-

cát és az V. kerületi Akadémia utcát kötötte volna össze, és el-

sődlegesen arra szolgált volna, hogy az állampárt képviselői 

könnyebben jussanak el a Rózsadombról a Parlamentbe.

A Magyar Műszaki és Közlekedési Múzeum korábbi, meg 

nem épült Budapest című kiállítása is azt mutatta be, hogy a 

szocialista Magyarország fővárosába ironikus módon éppen 

az Egyesült Államokból szivárgott át az az elképzelés, hogy a 

belvárost teljes mértékben az autóknak kell alárendelni. Nem 

véletlenül szélesedik ki – ma már indokolatlanul – a Duna felé 

a Csalogány utca. Az építkezés tervének Pesten látható jele 

– mint az a fentebb említett, két évvel ezelőtti tárlat megnyi-

tóján elhangzott – a Klauzál téren a Király utca helyére terve-

zett autópálya bevezető szakaszához igazodva épült, az utca 

vonalához képest méterekkel beljebb ugró homlokzatú épület, 

a Dob utca 46. a-b.

Az 1986-ban elfogadott Hídprogramban, amely az elkövet-

kező évtizedek hídépítési lehetőségét vizsgálta, és jelölte ki a 

fejlesztési irányokat, a Parlament tájékán irányozták elő alagút 

létesítését, elsősorban a belvárosi átmenő forgalom, illetve a 

Lánchíd tehermentesítése céljából. Több nyomvonalat is vizs-

gáltak, így a Csalogány utca és az Alkotmány utca között egy 

8,9 méter széles alagutat, illetve ennek egy olyan változatát, 

amely a túloldalt az Alkotmány utca helyett a Báthory utcában 

ért volna felszínre. Felmerült, hogy épüljön párhuzamosan két, 

egyirányú alagút, közös budai kijárattal a Csalogány utcában, 

de két pesti kijárattal, az előbbi helyszíneken. Volt olyan terv 

is, hogy legyen egyirányú az alagút Pest felé, a Lánchíd pedig 

szintén egyirányú, de Buda felé.

Nemcsak a mérnökök, a politikusok is szívesen szőttek alag-

útterveket. A 2006-os választási kampányban a fővárosi MSZP 

vetette fel, hogy alagútba vezessék a rakpartok forgalmát a 

Margitsziget és a Lágymányosi híd között. A Dunagút névre ke-

resztelt beruházás tíz év alatt épült volna meg: nyolc kilométer, 

kétszer két-, helyenként kétszer háromsávos alagút, süllyesz-

téses technológiával, a metróalagutak felett. Nem lett belőle 

semmi, csakúgy, mint a szocialista kormányok idején a szintén 

nem megvalósult kormányzati negyedhez kapcsolódó, a Ferdi-

nánd-híd szerepét átvenni tervezett alagútötletből sem.

A pesti belváros forgalomcsillapítása érdekében is voltak 

tervek alagútépítésre. A Demszky-korszakban, 2005-ben a Bu-

dapest Szíve programhoz kapcsolódó ötletpályázaton felme-

rült, hogy a Kossuth Lajos utca forgalmát vigyék le a föld alá, 

az alagút egyik kijárata az Erzsébet híd pesti hídfőjénél, a Váci 

utca előtt lett volna, a másik pedig az Astoria csomópontjától 

kissé keletebbre. A Kossuth Lajos utca alatti alagút három év 

alatt épült volna meg, de ebből sem lett semmi. (A 2009-ben 

megvalósult program keretében csak az V. kerület észak-déli 

tengelyét építették át és csillapították a forgalmat.)

Egy csaknem két évtizeddel ezelőtti elképzelés szerint – 

amelyet Vörös Attila egyetemi docens, a Budapesti Műszaki és 

Gazdaságtudományi Egyetem Út- és Vasútépítési Tanszékének 

tudományos főmunkatársa vetett fel – 5 kilométer hosszú alag-

útra volna szükség, amellyel megteremthető lenne a közvetlen 

közúti kapcsolatot a XII. kerület és Zugló között a Belvároson át.

Régóta gondolkodnak a szakemberek azon is, hogy a föld 

alatt kössék össze az ország vasúthálózatának nyugati és keleti 

felét. Három évvel ezelőtt felmerült, hogy kétvágányos alagút 

épüljön a Nyugati és a Déli pályaudvar összeköttetése érdeké-

ben. A vasúti alagút Kelenföld állomást kötné össze a Nyugati 

pályaudvarral a Széll Kálmán téren keresztül, ahol egy új, fel-

szín alatti állomás létesülne, kiváltva, felszín alá költöztetve a 

Déli pályaudvart. Az alagút a tervek szerint kétvágányú, elővá-

rosi és távolsági forgalmat egyaránt lebonyolító, 20 vonat/óra/

irány kapacitású új hálózati elem lenne, amelyben hat távol-

sági és 14 elővárosi vonat közlekedne. Az alagút a Kis-Gellért-

hegy alatt kezdődne – ott, ahol a Délibe tartó vonatok most is 

a föld alá bújnak –, majd a Dunát keresztezve a Nyugati pálya-

udvart követően a Dózsa György úti híd előtt jönne fel a fel-

színre. Az alagúti szakaszon két, felszín alatti állomás létesülne, 

egy a Széll Kálmán térnél, egy pedig a Nyugati pályaudvarnál. 

De minderről nyugodtan fogalmazhatunk múlt időben, hiszen 

bár a fejlesztés 2021-ben része lett az akkor hivatalosan elfoga-

dott Budapesti Agglomerációs Vasúti Stratégiának, a megva-

lósítást végül anyagi okokra hivatkozva elvetették. Az építke-

zés ugyanis a kapcsolódó beruházásokkal együtt mintegy 1300 

milliárd forintba került volna.  

Schmidt Gábor

Alagúttal legyőzni a Dunát
Fiókban maradt tervek Buda és Pest összekötésére

Csaknem két évszázada álmodnak a mérnökök arról, hogy minél több 
helyen föld alá tereljék a közlekedést Budapest alatt, mert a Duna és a budai 
hegyek mindig is akadályt jelentettek. A Csalogány utca sem véletlenül 
szélesedik ki első látásra indokolatlanul a folyó felé haladva, annak 
forgalmát ugyanis a föld alatt vezették volna át Pestre.

A Csalogány utca torkolata lett volna az alagút bejárata Fotó: vn 

A Váralagút 1900 körül Forrás: Fortepan/Budapest Főváros Levéltára, Klösz György

Metróalagút-építés a Batthyány tér és Széna tér között 1970-ben

 Forrás: Fortepan/Főmterv
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FLASZTEREGÉSZSÉG

HÍZÁSHOZ VEZETHET A PAJZSMIRIGY-ALULMŰKÖDÉS

Közismert, hogy az elhízás számos betegség rizikófaktorának, 

sőt, ma már önálló betegségnek számít, így nem lehet pusztán 

esztétikai kihívásként kezelni. Vizsgálatok tárgyát képezi, hogy 

pajzsmirigybetegségek esetén az elhízás „csupán” tünet, vagy 

a kiváltó okok közé sorolható.

– A testsúlyunkat a táplálékkal bevitt és szervezetünk által 

felhasznált energia különbsége határozza meg. Ez utóbbi a 

nyugalmi anyagcserénkből, valamint a fi zikai aktivitásunkból 

adódik össze. A nyugalmi energiafelhasználás pajzsmirigy-túl-

működés esetén magasabb, pajzsmirigy alulműködés esetén 

alacsonyabb. Túlműködésben a betegek testsúlyunkból átla-

gosan 15%-ot veszítenek el, míg alulműködés esetén 15-30%-

ot híznak – ismerteti dr. Mutnéfalvy.

AZ ELHÍZÁS FENNTARTJA A GYULLADÁST 

Egészen biztos az is, hogy az elhízás erős rizikófaktora a pajzs-

mirigybetegségeknek. Súlytöbblet esetén ugyanis a szervezet-

ben krónikus, alacsony intenzitású gyulladásos folyamat zajlik. 

A gyulladás pedig a pajzsmirigysejtek jódfelvételét és a pajzs-

mirigyhormonok előállításáért felelős enzimeket is érinti. Elhí-

zott emberekben az autoimmun Hashimoto pajzsmirigy-gyul-

ladáson túl gyakrabban alakulnak ki más, autoimmun eredetű 

kórképek is, mint például az 1-es típusú cukorbetegség, a scle-

rosis multiplex, a sokízületi gyulladás.

MILYEN VIZSGÁLATOK LEHETNEK SZÜKSÉGESEK?

A kivizsgálás során elengedhetetlen a páciens tüneteinek rész-

letes kikérdezése, fi zikális vizsgálata, és a vér elemzése. A labo-

ratóriumi vizsgálatok a szerv aktuális működéséről adnak felvi-

lágosítást. Az agyalapi mirigy által termelt TSH, illetve a pajzs-

mirigyhormonok (FT3 és FT4) szintjeinek meghatározása jelzi a 

szerv aktuális funkcionális állapotát. Az adatok értékelése en-

dokrinológus feladata.

A diagnózist segíti a pajzsmirigy ultrahangvizsgálat is, amely 

kitűnően alkalmas arra, hogy a pajzsmirigy szerkezeti eltérése-

it kimutassa. Az így felfedezett gyanús eltérések esetén célzott 

tűszúrásos mintavétel, biopszia javasolt.

TESTSÚLYCSÖKKENTŐ TIPPEK 

PAJZSMIRIGYBETEGEK SZÁMÁRA 

• Mielőbbi diagnózis

Kezeletlen vagy elégtelenül kezelt pajzsmirigy-alulműködés 

esetén az endokrinológus szakorvos által beállított megfelelő 

gyógyszeres kezeléssel diéta és testmozgás segítségével fo-

gyást érhetünk el. 

• Személyre szabott diéta

Noha nincs univerzális „pajzsmirigy diéta”, az egyénre sza-

bott energiaszükségletet, ételérzékenységet is fi gyelembe 

véve célszerű a kalóriabevitel csökkentése, a rostfogyasztás 

fokozása, egyszerű cukrok, fi nomított szénhidrátok kerülése, 

gyulladást, autoimmunitást csökkentő étrend felépítése diete-

tikus segítségével. 

• Tiszta víz fogyasztása

A víz étvágycsökkentő hatásán túl segíti a folyadék-kiválasz-

tást és az emésztést

• Rendszeres mozgás

Fogyási céllal jelentősen több testmozgásra van szükség, 

mint amennyit általában gondolunk. Heti minimum 150-300 

perc mérsékelt -, vagy 75-150 perc magas intenzitású testmoz-

gás javasolt, akár mozgásterapeuta irányításával. 

• Kielégítő alvás

Az alvásmegvonás jelentős testsúlynövekedéshez, szív- és ér-

rendszeri betegségekhez és cukorbetegséghez vezet. Az egész-

ség és fogyás érdekében minimum 7 óra, jó minőségű alvás 

szükséges. (x)

Elhízás és pajzsmirigybetegség
Van pár tipp az ördögi kör megszakítására

Folyamatos vizsgálatok tárgya, hogy 
a túlsúly a pajzsmirigybetegségek 
egyik tünete, vagy éppen az elhízás 
növeli-e a pajzsmirigybetegségek 
kialakulásának rizikóját. Dr. Mutné-
falvy Zoltán, az Endokrinközpont 
endokrinológusa, kóros elhízásra 
szakosodott specialista összefoglalta 
a tudnivalókat és ismertette a test-
súlycsökkentés lehetőségeit pajzs-
mirigy alulműködés esetén.

Kérlek, ne ide! 
Kutyavécé-etikett

A kerületben már több helyen is talál-

tunk jól-rosszul elkészített, egyedi köz-

téri fi gyelmeztető táblákat, amelyek köz-

lendője csak ennyi: Ne ide piszkíts! 

Mi most épp a Kapucinus utca egyik 

házának tövében láttunk egy ilyen felhí-

vást. Érthető, hogy senki nem szereti, ha a 

kapualjnál, vagy a fal tövéből a jó esetben 

a padka felé enyhén lejtő járdán csordo-

gál lefelé a gyanús lé, de ha ide nem illik 

kutyát pisiltetni, mégis hol lehet, hol kell, 

mit mond erről a kutyás illem? 

A kerületi kutyás gazdik számára in-

gyenesen elérhető, tavaly kiadott Bu-

davári Kutyás Kisokos a kérdésben így 

foglal állást: „Figyeljünk rá, hogy sétá-

lás közben kutyánk ne vizelje le mások 

tulajdonát, valamint virágágyásokba se 

engedjük be, akár el van kerítve, akár 

nincs. Ha ez mégis előfordul, legyen ná-

lunk sétáltatáskor víz, amivel a vizeletet 

leönthetjük.”

Ingyenes jogsegélynyújtás
a Budai Egyszülős Központban

Ingyenes tanácsadást vehetnek igénybe a nehéz jogi problémával szembesülő egye-

dülálló szülők a Budai Egyszülős Központban. A szolgáltatás a probléma komplexi-

tásától függően egy 20-30 perces konzultációt jelent. A központot működtető Egye-

dülálló Szülők Klubja Alapítvány polgári jogi, családjogi, büntetőjogi, munkajogi, 

hagyatéki ügyekben tud tanácsot adni. A konzultáción több ügyvéd és családjogi 

szakjogász is segít, akikkel előzetes időpont-egyeztetés után lehet találkozni. Fon-

tos tudni azonban, hogy a tanácsadást csak Egyszülős Kártyával rendelkezők vehe-

tik igénybe. Az 1000 forintba kerülő kártyát igényelni az interneten az egyszulo.hu/

register oldalon lehet. A konzultáció helyszíne: Egyszülős Központ Buda (Budapest 

1122 Magyar jakobinusok tere 1.) Az Egyedülálló Szülők Klubja Alapítvány 2005 óta 

segíti az egyedülálló szülőket. Vállalásuk és mottójuk, hogy mind egyedülálló szü-

lőként, mind egyszülős családban felnövő gyermekként mindenkinek joga van az 

egyenlő esélyekhez és lehetőségekhez.

Összekötik az I. és II. kerületet

Legalábbis egy újabb zebrával a Csalogány utcában… Bár a nagy forgal-

mat generáló élelmiszer-üzlet már több mint két éve megnyílt a Kapás 

utca-Csalogány utca kereszteződésében, csak most érkezett el az idő a zebra 

felfestésére a két kerület határán. Ám ez nemcsak felfestést jelent ezúttal, 

hanem a padka süllyesztését és tábla kihelyezését is.  Fotó: KÁ 

Csak egy ugrás 
a Sas-hegy

Tavasztól újra látogatható a Sas-hegyi 

természetvédelmi területen található lá-

to ga tó központ és tanösvény. Az 1957 óta 

védett sziklás, zegzugos Budai Sas-hegy 

Természetvédelmi Terület kisebb hegy-

ként magasodik a budai dombok fölé, 

bár tengerszint feletti magassága csupán 

266 méter. A helyszín ideális célpontja a 

kisebb, rögtönzött családos kirándolá-

soknak, hiszen a terület központi helyen 

fekszik és gyorsan bejárható. Viszont tud-

nunk kell, hogy a hegy csak belépővel 

látogatható, és fi gyelnünk kell a nyitva-

tartásra! Szombat vasárnap 10.00-18.00 

óráig, hétfő, kedd szünnap, szerdától 

péntekig csak csoportoknak, bejelent-

kezéssel! Terepi vezetések: 10.30, 12.00, 

14.00 és 15.30 órától. Regisztráció, jegy-

vásárlás: www.dunaipoly.hu

Négyezren a nemzet könyvtárában

Az 1848–1849-es forradalom és szabadságharc évfordulója alkalmából egész na-

pos rendezvénysorozattal, családi nappal készült az Országos Széchényi Könyvtár 

(OSZK). A tavaly március 15-i 2500 főt messze meghaladva, idén 3979 látogatót fo-

gadtak egyetlen nap alatt. A látogatókat felnőtt, gyerek- és családi programok várták: 

korai fényképritkaságok bemutatása, szabadulószoba, játszóház, egyedi kirakók, ve-

zetett épületséta, raktárbarangolás és a nemzeti ünnephez kapcsolódó Vershaza kiál-

lítás volt a program. A könyvtár folyosói igazi közösségi térré változtak, ahol a család 

minden tagja talált magának izgalmas feladatot vagy kulturális különlegességet – írta 

Facebook-bejegyzésében az OSZK.
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KERESZTREJTVÉNY

Megtalálja a Várnegyedet online is:

varnegyed.hu
facebook.com/varnegyed •Gellé
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